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Я нуари си оти-
де, февруари 
съвсем скоро 
ще го послед-
ва и ето че 
п р о л е т т а 
вече е по-бли-

зо, отколкото си мислим. 
Все още обаче тя е само по-
лъх, предчувствие за ново 
начало.
   Събуждането на природа-
та е време за събуждане и 
на вашите мечти, за поста-
вяне на нови цели и за първи 
стъпки по пътя към нови 
постижения. Този път е раз-
личен за всеки от вас, а ние 
сме тук, за да вървим по 
него заедно и да ви покажем 
някои интересни дестина-
ции, които вдъхновиха нас и 
се надяваме да имат същия 
ефект и върху вас. В този 
брой ще пътуваме заедно 
до слънчева Испания, а след 
това рязко ще сменим посо-

ката на север към Швеция и Дания. На тези от вас, които все пак 
искат да се спрат на класиката - Великобритания, ще помогнем с 
търсенето на квартира и идеи за финансиране на магистърски 
програми. 
   В този брой ще намерите полезна информация за специалността 
Маркетинг, както и за възможностите да навлезете в света на 
програмирането и да сравните формалното обучение в универси-
тетите с това, което предлагат IT академиите. Фокусираме се и 
върху средното образование в България, по-специално върху по-
ложителните страни на частното такова. 
   Ще ви запознаем отблизо и с професията на ветеринарния лекар. 
За киноманите пък сме подготвили любопитна информация за 
филмите, номинирани за Оскар.
   Скъпи читатели, настанете се удобно с чаша сладко какао и се 
подгответе за еднo приятно и разнообразно пътуване! Първа 
спирка - Бирмингам…

Приятно четене!







съдържание

Къде да ни наМериТе: 

еКип: 
издател: 
Десислава Пенчева 
d.pencheva@studyabroad.bg
автори:
Милена Узунова
Ева Дончева 
Ива Йохан Ганчева
Юлия Кошаревска
Йордан Карапенчев
Георги Беремов
Борислав Борисов
editorial@studyabroad.bg 
коректор:  
Ива Йохан Ганчева

сп. Образование и специализация в чужбина е запазена марка на Маркет Тренд ЕOОД.  
Никаква част от това издание не може да бъде копирана изцяло или в частичност без изрич-
ното писмено разрешение на издателя. Всички права запазени. Издателят не носи отговор-
ност за достоверността на информацията, подадена в рекламите и платените публикации.

корица  
февруари 
2017 г.:
фотограф:  
Костадин Кръстев - Коко
стил: Гроздан Михайлов
грим и коса: Велислава Велкова
дизайн: Иво Грозев
модели: Алекс и Влади

сътрудници:
Александра Драганова
Крис Лиасидис
Иван Йонков
производствен директор: 
Виргиния Димитрова
реклама:
Ана Автова
reklama@studyabroad.bg

разпространение:  
Виргиния Димитрова

абонаменти: 
Даниела Стоянова

дизайн: 
Иво Грозев
Стефка Димитрова
design@studyabroad.bg

фотограф:  
Костадин Кръстев - Коко

За контакт:
02/ 961 62 63, 02/ 961 63 63 
office@studyabroad.bg
www.StudyAbroad.bg

Бензиностанции: ■ Shell ■ Petrol Книжарници: ■ Хеликон ■ Bookpo!nt ■ Orange center ■ Greenwhich  
Вериги за хранителни стоки: ■ Фантастико Онлайн магазини: ■ Store.bg  
■ Bookpoint.bg ■ biblio.bg ■ globulbooks.com Дистрибутори: ■ Булгарпрес ■ Български пощи  
■ Доби прес ■ НАР ■ Агенция Стрела Други: ■ Павилиони Lafka ■ InMedio

Студентски живот 6
Бирмингам

Средно образование 10
Частните училища - 
какво трябва да знаем за тях?

Езикови kурсове и сертификати 14
DELE

България 16
IT - къде другаде (освен в университета) ?

Образование в цифри 20
Tоп 10 университета в Европа 
по реализация на студентите

Специалност на фокус  22
Маркетинг

Специалност на фокус 28
IT

Образование в Великобритания
Финансиране на магистърски програми 36

Полезни съвети 38
Как да намерим квартира в UK

Образование в Испания 40

Образование в Дания  44

Образование в Швеция 46

Специалност на бъдещето 
Нанотехнологии 48
 
Култура
Колизеум 50

Историческа личност
Галилео Галилей: „И все пак тя се върти“ 54

Професия
Ветеринар 56

Звезден час
Алекс и Влади 58

Стипендии 60

Любопитно
Оскарите vs. Глобусите 2017 62





Александра Драганова:
Преди да замина  

бЯх малко Притеснена и се чудех дали 
ще се сПравЯ, дали ще ми хареса

интервю на Ева Дончева

Александра Драганова е студентка по психология в университета в Бирмингам вече втора годи-
на. Преди да започне следването си във Великобритания, Алекс завършва Американския колеж в Со-
фия и по време на обучението си там се възползва от предлаганите в училището възможности за 
разнообразни извънкласни дейности. През годините, в които я познавам, не си спомням и ден, в кой-
то Алекс да не е била затрупана със задачи - за училище, за стаж, за работа. От „Заедно в час“- ор-
ганизация, която, вярвам, всички добре познавате, я считат за един от най-ценните хора, минавал 
през стажантските им програми. Как и защо тази амбициозна млада дама попада в университета 
в Бирмингам и какво, според нея, е по-ценно в образованието в чужбина? Дали тя иска да се върне в 
родината и какво ще каже на всички вас, които искате да потърсите късмета си извън страната?

Труден ли беше изборът 
България или чужбина?

Изборът да отида да уча в 
чужбина беше лесен, даже до-
някъде предначертан. От една 
страна, със семейството ми 
сме си говорили, че ще е хубаво 
да отида да уча в чужбина, тъй 
като се смята, че качеството 
на образование там е по-до-
бро, отколкото в България. От 
друга страна, психологията - 
специалността, която изуча-
вам, не е добре развита в Бъл-
гария, основно поради липса на 
средства и, за да получа добро 
образование, реших да отида 
да уча в чужбина.

Как избра държава и кон-
кретен университет?

Избрах да уча във Велико-
британия, защото знам езика, 
университетите са на добри 
позиции в световните класа-
ции и освен това е доста 
по-близо от Америка :).  Избо-
рът на университет ми беше 
малко по-труден. Първоначал-
но си направих таблица с уни-
верситетите, които заемат 
челните позиции в класации-
те. След това започнах да си 
правя по-задълбочено проуч-
ване относно предметите, 
които се изучават в специал-
ността във всеки универси-

тет и така се спрях на Бир-
мингамския университет. 

Фактът, че си завърши-
ла частен колеж, помог-
на ли ти за кандидат-
стването в чужбина?

Да, това че завърших Амери-
канския колеж в София ми помог-
на много. В колежа съм участва-
ла в много извънкласни дейности 
и можех да пиша за опита ми с 
тях в мотивационното си пис-
мо. Освен това в колежа има ака-
демични съвeтници, които ми 
помогнаха с подготовката на 
документите и с комуникация-
та с университета ми. 
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Има ли конкретен човек от твоите 
преподаватели от гимназията тук, в 
България, който те подкрепи и ти 
помогна да се насочиш при избора на 
специалност и университет?

Аз знаех какво искам да уча още преди да по-
стъпя в гимназията, а изборът на универси-
тет също си направих основно сама. Въпреки 
това съм много благодарна на преподавател-
ките ми по френски и философия, които ми на-
писаха препоръки за университетите. Също 
така съм благодарна и на академичните ми съ-
ветници, които, заедно с учителките, ме под-
крепяха от началото на кандидатстването 
ми до момента, в който си изпратих докумен-
тите в университета. 

Разкажи ни повече за преместването 
ти. 

Преди да замина  бях малко притеснена и се 
чудех дали ще се справя, дали ще ми хареса, как 
ще се оправя и разни такива неща, обаче си ка-
зах, че в крайна сметка много хора преди мен 
са го правили и още много хора ще го направят, 
няма причина да се притеснявам. И наистина 
така се получи. Заминах и започнах малко по 
малко да се установявам: банкови сметки, те-
лефонни номера, жилище и т.н. Разбира се, 
липсва ми България: липсват ми хората, липс-
ва ми атмосферата, липсва ми животът, кой-

то си бях създала там. Но това ми помага да 
оценя България и да се наслаждавам максимал-
но на времето, в което съм си в България. 

Какви трудности може да срещне 
един кандидат-студент по време на 
процеса на кандидатстване, прием и 
записване в университет?

На първо място, можете да срещнете отказ, 
но не трябва да се разочаровате. Едно от 
най-полезните неща, които са ми казвали е, че 
всеки университет си търси хора със специ-
фичен профил. Затова не трябва да се разоча-
ровате, ако не ви приемат в даден универси-
тет, защото това не значи, че не бихте се 
справили добре в него, а просто че не бихте се 
чувствали добре в средата на определения 
университет. Друго нещо, с което можете да 
се сблъскате, е неразбиране относно българ-
ската образователна система и дипломите, 
които получаваме. Почти е сигурно, че ще по-
паднете на университет, който няма да знае 
нищо за нашата образователна система или 
поне няма да има добро разбиране за нея. Моят 
университет, например, първоначално ми даде 
изискване да имам 6.00 на две матури. Акаде-
мичните съветници писаха на университета 
ми и им обясниха, че оценките от матурите в 
дипломите не са закръглени и след това уни-
верситетът ми каза, че иска да имам 5.60 на 
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две матури. Относно запис-
ването - в зависимост от 
страната, в която кандидат-
ствате, можете да се сблъс-
кате с различни проблеми. Ос-
новното нещо, което важи за 
повечето страни е, че трябва 
да внимавате със сроковете 
за изпращане на документите 
и да се съобразите, че им 
трябва известно време, за да 
стигнат. 

Има ли други чуждес-
транни студенти в 
твоя университет

Има много чуждестранни 
студенти в моя университет 
във всички специалности. Ние 
посещаваме лекциите, на кои-
то ходят и английските сту-
денти. Въпреки това има спе-
циални програми за помощ на 
чужденци с английския език и с 
практически въпроси, като 
оправянето на визи за хора, 
които идват от страни из-
вън ЕС, така че университе-
тът определено се отнася 
добре с чужденци. 

В моя университет има 
35 000 студенти, от които 
около 70 са българи. Малко 
сме, но има българско обще-
ство, което организира съби-
тия и курсове по народни 
танци. Затова, ако някога ми е 
домъчняло за България и ми 
липсва да говоря с българи, 
винаги мога да отида на едно 
от тези събирания. 

Притесняваш ли се от 
бъдещи промени в усло-
вията на финансиране 
на чуждестранни сту-
денти във Великобри-
тания в условията на 
Брекзит?

Има няколко неща, които 
притесняват не само чуж-
денците, но и местните. Пър-
вото нещо е, че голяма част 
от преподавателите са чуж-
денци и най-вероятно те ще 
напуснат позициите си. Тъй 
като това са специалисти в 
сферата си, вероятно напус-
кането им ще доведе до спад в 
качеството на образование-
то. Другото притеснение, 
което имаме е, че голяма част 
от финансирането за научни-
те изследвания идва от ЕС и 
съответно ако Великобрита-
ния излезе от ЕС, нивото на 
научната дейност ще спадне 
също. 

Като заговорихме за 
финанси, каква сума при-
близително е необходи-
ма за живот във Вели-
кобритания? 

Зависи от града, от начина 
на живот и колко добре умее 
човек да си управлява финан-
сите. Всеки университет 
дава приблизителна сума, 
която студентите харчат. 
Моят университет дава 175 
паунда на седмица като мини-
мум, но повярвайте ми, спра-

вям се с двойно по-малко.  Въ-
преки това трябва да имате 
предвид, че в градове като 
Лондон излиза приблизител-
но двойно по-скъпо да се жи-
вее, отколкото в по-малки 
градове. 

Какво искаш да правиш 
след като завършиш - 
да продължиш във Ве-
ликобритания или да се 
върнеш и да прилагаш 
наученото в България?

След като завърша образо-
ванието си, си мисля да оста-
на за няколко години във Ве-
ликобритания или да отида в 
друга държава за няколко го-
дини, за да работя и да придо-
бия повече опит, а след това 
искам да се върна в България. 
Както казах, липсват ми хо-
рата и атмосферата на Бъл-
гария. 

Нашите читатели по-
някога се колебаят 
дали да останат в Бъл-
гария или да учат в 
чужбина. Ти какво би ги 
посъветвала?

Бих ги посъветвала да оти-
дат в чужбина и да се проб-
ват. Ако не ви хареса, винаги 
можете да се върнете и да 
продължите в България, но 
ако не сте отишли, никога 
няма да знаете отговора на 
въпроса „Какво ли щеше да 
стане, ако бях заминал?“. 



Kазвам се Веселин Чумпалов и 
уча ICT & Software Engineering 
във Fontys University of Applied 
Sciences, Campus Eindhoven от 
края на август 2015.

Въведение
 Минала е вече цяла година, 

изпълнена с изненади и вълне-
ния и вярвам, че за този период 
съм добил много знания и опит, 
които дори не съм предполагал, 
че мога да притежавам. В тази 
статия  ще споделя моите въз-
гледи, базирани на впечатления-
та ми от нидерландската култу-
ра и студентския живот във 
Fontys.

Не е случайност, че из-
брах да уча точно тук – 
във Fontys, Айндховен

 Избрах Нидерландия поради 
множеството възможности, 
които тя предлага. Разположена 
в сърцето на Европа, страната 
предлага добре развиващата се 
икономика, което е предимство, 
привличащо все повече студен-
ти. След завършване на образо-
ванието си много от студентите 
предпочитат да останат в Ни-
дерландия, намирайки перфект-
ното място за работа. Айндхо-
вен е столицата на 
нидерландския промишлен ди-
зайн и дом на световноизвестни 
компании като Philips и DAF. 
Този град е несравнимо място 

за обучение и работа в сферата 
на технологиите и дизайна. 

Защо Fontys и ICT?
 Fontys е най-големият универ-

ситет по приложни науки в Ни-
дерландия. Освен този в Айндхо-
вен, Fontys разполага с още два 
кампуса, а именно в градовете 
Тилбург и Венло. Университетът 
предлага множество бакалавър-
ски и магистърски програми как-
то на нидерландски, така и на ан-
глийски. Преподавателите са 
специалисти по предмета си, бла-
годарение на натрупания опит, 
който прилагат по време на лек-
циите. 

 
Специалността, която избрах – 

ICT (Информационни и комуни-
кационни технологии), е едно-
временно полезна и рискована. 
Светът на информационните 
технологии се мени с всеки из-
минал ден и не е сигурно, че 
това, което се изучава днес, 
няма да е извън мода утре. 
Fontys са намерили решение на 
този проблем. В програмата са 
включени проекти и стаж, които 
ни учат на гъвкавост и на това 
да усвояваме по-бързо нови 
знания и умения. Университетът 
поддържа интензивно сътрудни-
чество с над 50 компании, което 
предоставя на студентите въз-
можността да избират къде да 
стажуват.

Животът в Айндховен
 Кампусът в Айндховен е огро-

мен и предлага множество 
удобства. Примери за това са 
столът, който предлага вкусна и 
прясна храна; общите зали, в 
които студентите учат или игра-
ят джаги; стаите за учене, къде-
то на спокойствие се обсъждат 
групови проекти и консултации; 
SSID-то, от където всеки студент 
може да заеме за определено 

време всякакви устройства, 
свързани с информационните 
технологии, с цел да подпомог-
не образованието си. Освен 
това, като студенти имаме дос-
тъп и до библиотеката и спорт-
ния център на техническия уни-
верситет на Айндховен (TU/e). 

 
Човек много лесно може да 

получи вдъхновение, просто 
разхождайки се из улиците на 
града. Айндховен е обсипан с 
множество паркове, където хо-
рата си правят пикници, спорту-
ват или просто се излежават на 
тревата и се наслаждават на 
деня. През нощта центърът на 
града се изпълва с тълпи от 
хора, отправили се към ресто-
ранти, барове, бирарии или клу-
бове. Също така тук се органи-
зират различни фестивали и 
събития  като The Glow, Dutch 
Design Week, Awakenings, Flying 
Dutch, привличащи както мест-
ни, така и много туристи.

Заключение
 Според мен, Fontys UAS не 

само помага на възпитаниците 
си да разширят кръга си от зна-
ния, но им дава и възможността 
да приложат всичко научено в 
упражненията и проектите, по 
които работят. Това ни помага 
да разберем не само КАК се 
случват процесите, но и ЗАЩО. 
За мен да уча във Fontys UAS и 
да започна кариерата си в Айнд-
ховен е най-добрият избор, кой-
то съм правил.

Софтуерно инженерство 
във Fontys, Нидерландия

9advertorial



н 
аблюдава се едно странно   
противоречие в българското 
образование - децата, в по-го-
лямата си част, официално 
учат в държавно училище, но, 
за сметка на това, почти 
всички ученици посещават 
поне по две-три частни шко-

ли, било по учебен предмет, по който подго-
товката в школото не е достатъчна, било по 
спорт или друго хоби. И така, децата почти ня-
мат свободно време, а родителите харчат не 
малки суми пари за допълнително качествено 
образование, но рядко се сещат да потърсят 
алтернатива там, където тя се предлага.
    Повдигаме тази тема сега, тъй като между 
януари и юни са сроковете за кандидатстване 
и прием, които повечето частни училища у нас 
обявяват. 
   Какво е общото и какво е различното между 
частните и държавните училища? Първо и, 
може би, най-важно за родителите: не всички 
частни училища са акредитирани от МОН. То-
ест, не във всички случаи децата получават и 
диплома за завършено средно образование у 
нас, с която, ако решат, могат да продължат 
обучението си в университет в България или 
да кандидатстват за работа тук. Частните 
училища дават и дипломи или сертификати, 
които отговарят на международните IB 
Diploma, A-level, IGCSE, French baccalaureat. Ако 
след завършване на училище децата решат да 
потърсят възможности за висше образование 
в чужбина, университетите в Западна Европа 
ще погледнат благосклонно на тези докумен-
ти, както и на извънкласните дейности - за-
дължителна част от обучението в частните 
училища.
   У нас, за разлика от Европа и САЩ, все още т.
нар. пансионни училища са рядкост. Няколко са 
частните училища, които предлагат за ученици-
те си и варианти за настаняване - Американски-
ят колеж в София, училище „Цар Симеон Велики“ и 
училище „Дружба“, и двете отново в София. Мес-

тата в общежитията обаче са значително 
по-малко от учениците и таксите за настанява-
не не влизат в сумата, която заплащате за обу-
чение. Допълнително се заплащат и храна, 
транспорт, униформа, някои извънкласни дей-
ности. 
   
Какво е интересното в програмите на 
частните училища?
 Освен традиционните учебни предмети, които 
се изучават в държавните училища, частните 
предлагат много по-интересни и разнообразни 
профили. Редките езици като китайски, японски, 
турски и иврит не са мираж. Чуждоезиковите 
профили, макар и с традиционни западноевро-
пейски езици, са с много по-интензивно препода-
ване на съответния език. Часовете се водят от 
преподаватели, за които профилираният език е 
роден, а дисциплините се преподават или изцяло, 
или поне в по-голямата си част на него. Частни-
те училища работят и с квалифицирани педаго-
зи, които да помагат на деца със специални обра-
зователни потребности. Можете да избегнете 
допълнителните частни уроци, тъй като учеб-
ната програма включва и часове за консултация 
и работа с учениците. 
   Някои от училищата предлагат и специфични 
профили, които е почти невъзможно да бъдат 
изучавани на друго място. Най-любопитните са 
може би този на училище „Св. Георги Победоно-
сец“ в София - Охрана и сигурност, където сред 

изучаваните дисциплини са специална психоло-
гия, криминалистика, оръжезнание, приложни 
бойни техники; танцовото училище към Руския 
лицей в София - алтернатива на държавното 
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У нас, за разлика от Европа и 
саЩ, всЕ оЩЕ т.нар. пансионни 

УчилиЩа са рядкост

частните училища 
в българиЯ

какво трябва да знаем за тях?
материал на Ева Дончева



Колежът Сейнт Едмъндс е Номер 1 лятно езиково училище  
във Великобритания според El Gazette- януари 2014.

Колежът Сейнт Едмъндс е Номер 1 лятно езиково училище  
във Великобритания според El Gazette- януари 2014.

НУТИ, където децата изучават 
интензивно класически или мо-
дерен танц и излизат с трета 
степен професионална квали-
фикация и професия „танцьор“ 
или „балетист“, както и алтер-
нативите на професионалните 
гимназии по туризъм, където 
тънкостите на хотелиер-
ството и обслужването в за-
ведения за хранене и развлече-
ние се изучават както 
теоретично, така и практи-
чески. Частните училища пред-
лагат платени стажове във 
водещи организации в бранша, 
включително и в чужбина. За 
най-добрите има осигурена ра-
бота веднага след завършване 
на гимназия. 
Частните училища се стре-
мят да отговарят максимал-
но коректно на високите из-
исквания на съвременните 
родители за качествено и раз-
ностранно образование за де-
цата им. Училищата предла-
гат и профили, които, до сега, 
са били приоритет и специал-
ност по-скоро на университе-
тите. Разбира се, не можем да 
сравняваме гимназиалното 
образование с университет-
ското такова, но някои учили-
ща предлагат сред профилите 
си компютърни науки, програ-
миране и WEB и графичен ди-
зайн. Тук дисциплините по ин-
форматика, информационни 

технологии и дизайн са повече 
и по-детайлно изучавани, кое-
то дава по-добра основа за 
бъдещо висше образование 
или работа в областта. 

Извънкласните дейнос-
ти
  Докато в държавните учили-
ща децата прекарват голяма 
част от деня по чиновете и 
имат едва два-три часа спорт 
на седмица, а през останалото 
време залягат над учебниците 
в езикови или други школи и ня-
мат време за движение, част-
ните училища предлагат ши-
рока гама от извънкласни 
дейности в учебно време, кои-
то балансират уроците и дви-
жението. Ако детето учи в 
държавно училище, възмож-
ностите му за спорт се огра-
ничават до стандартните во-
лейбол, баскетбол и футбол, а, 
ако изобщо изкуството влиза 
под някаква форма, то е евен-
туално като училищен хор или 
вокална група. Частните учи-
лища, от своя страна, предла-
гат по-екзотични варианти 
като ски или сноуборд, конна 
езда, тенис на маса или корт. 
Включена в годишната такса 
обикновено е и по една седмица 
зелено училище през зимата и 
през пролетта. Освен това, 
изкуствата са повече - имате 
избор между театрални шко-

ли, рисуване, художествена 
фотография, а някои училища 
предлагат на децата и обуче-
ние в свирене на музикален ин-
струмент - най-често китара 
или пиано. 

Допълнителни услуги
  Сред допълнителните въз-
можности за учениците е полз-
ването на кариерен консул-
тант, например. Психолози и 
специалисти по кариерно раз-
витие са на разположение на 
децата, за да им помогнат да 
открият силните и слабите си 
страни и да изберат подходя-
ща специалност. Тъй като 
по-често завършващите 
частни училища се насочват 
към университети и специал-
ности в чужбина, академични-
те консултанти са на линия, за 
да им помогнат с всяка стъпка 
от кандидатстването. Заед-
но с учениците те проследя-
ват изискванията за канди-
датстване, сроковете и 
необходимите документи за 
всеки университет. 
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  Позиция  училищe   HBO    2016 2015 2014 2013 2012

1. CMГ 60,62 59,25 60,6 61,68 61,53 60,07

2. ЧOУ „Cвeтa Coфия“ 58,9 57,08 58,84 60,92 59,73 57,94

3. ПЧMГ 57,78 55,54 57,24 60,08 59,53 56,53

4. ЧCOУ „Eвpocтap“ 53,53 53,19 52,24 53,72 53,75 54,75

5. ЧCOУ „ECПA“ 53,31 48,92 54,7 56,81 53,84 52,32

Къде са доказателства-
та, че всъщност част-
ните училища наистина 
подготвят децата 
добре?
Знаете, че всяка година раз-
лични институции, включи-
телно и МОН, подготвят кла-
сации на най-добрите 
училища. В голяма част от 
тях училищата се класират 
според резултатите от из-
пити, задължителни за всич-
ки ученици, независимо дали 
посещават частно или дър-
жавно учебно заведение. По-
казателен е фактът, че на На-
ционалното външно 
оценяване след 7-ми клас в 
топ 5 на училищата в София 
попада само едно държавно 
училище и това е СМГ. Според 
някои класации дори е спорно 
и първото място на СМГ през 
2016 година - с малко, но ЧОУ 
„Света София“ води в общата 
успеваемост.
   Останалите доводи в полза 
на частното образование със 
сигурност са ви добре позна-
ти, но все пак искам да обърна 
внимание за кратко отново и 
на тях - да ги обобщя и да ги 

събера на едно място, за да 
видите пълната картина: в 
частните училища се работи 
в малки групи, до 15 души в 
най-лошия случай, така че на 
децата се обръща по-голямо 
внимание. По-добрите учили-
ща са много селективни - ос-
вен определен минимален ус-
пех като задължително 
условие за кандидатстване, 
се минава през изпит и интер-
вю (понякога не само с дете-
то а и с родителите) на спе-
циалисти от екипа на самото 
училище. Не на последно мяс-
то, родителите, които избе-
рат частно училище за дете-
то си, ще имат възможността 
да следят отблизо случващо-
то се по време на учебния 
процес - всяка седмица част 
от задълженията на учители-
те е да подготвят отчет и 
характеристика за всяко от 
децата. 
   За да бъде добро едно обра-
зование именно за вашето 
дете обаче не е достатъчно 
само да се насочите общо към 
по-добра система и към учи-
лище с по-висока успевае-
мост. Неслучайно институ-

циите си правят труда да 
разбият класациите на учили-
щата и на отделни дисципли-
ни - така имате поглед къде 
насочеността на учебното 
заведение съвпада с интере-
сите и силните страни на де-
тето и къде то би се чувства-
ло по-добре. С други думи, 
това че ПЧМГ е по-напред в 
класациите от ЧСОУ „ЕСПА“ 
не означава, че трябва да се 
борите със зъби и нокти мал-
чуганът ви да попадне там - 
това, че цифрите са по-голе-
ми, не е гаранция, че детето 
ви ще стане гениален мате-
матик, ако няма желанието да 
се развива в дадена област. 
Затова, нека потребностите 
и личността на детето ви 
бъдат водещи при избора, а 
цифрите могат да останат и 
на заден план. Но, въпреки по-
желания от този характер, 
сигурна съм, че за вас все пак е 
важно да знаете кои са 
най-добрите 5. За финал ви 
представям класация на 5-те 
частни училища с най-високи 
резултати на матурите след 
7-ми клас, за улеснение - раз-
писана по дисциплини.

име на училище бел мат гео ист Физ хим био че успевае-
мост

 чоу „света софия“ 56.31 57.84 17.34 17.52 13.93 13.95 13.5 34.8 91.54%

Пчмг 50.39 60.69 16.67 15.54 13.19 13.58 12.67 33.69 87.98%

чсоу „евростар“ 49.91 56.47 16.88 16 13.41 13.12 13.35 33.94  86.62%

 чоу  „св. климент 
охридски“ 53.42 55.75 15.64 15.73 13.27 12.36 10.17 34.58 85.74%

чПсоу „свети наум“ 44 55 17 17 14 14.5 13.5 33 84.55%
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Периодът за кандидат-
стване за държавно фи-
нансиране за бакала-
върски програми в 
Обединеното кралство 

наближава. Ако обучението ви за-
почва след 1-ви септември 2017 г., 
и е редовна форма на обучение, 
кандидатстването за заем може 
да започне от май месец, когато 
се обновяват формулярите за съ-
ответната година.
Процесът по кандидатстване се 
оказва стресов за част от канди-
датстващите, които не са свикна-
ли с попълването на подобна до-
кументация. За тяхно улеснение 
се свързваме с Десислава Атана-
сова – координатор в BRITANICA 
Advisers. Тя споделя с нас особе-
ностите, които съпътстват канди-
датстването за студентски кре-
дит.

Интересуваме се в какво точно се 
изразява финансовата помощ във 
Великобритания. Оказва се, че 
това е възможността за кандидат-
стване за студентски заем (Tuition 
fee loan) който се отпуска т.нар. 
Student Loans Company.

Деси ни успокоява, че процесът за 
студентско финансиране на бъл-
гарските ученици в Обединеното 
кралство остава непроменен, 

като всички студенти от Бълга-
рия, приети в бакалавърска сте-
пен на обучение за академичната 
2017-2018 година, ще запазят ста-
тута си на финансиране до края на 
своето обучение.

За да можете да кандидатствате 
за студентски заем, трябва да от-
говаряте на две условия – да сте 
гражданин на ЕС и да сте приети в 
държавно финансиран универси-
тет (частните висши училища не 
подлежат на финансиране) на те-
риторията на Великобритания.

Процесът по кандидатстване за 
студентски заем протича чрез по-
пълване на формуляр и заверка на 
документ за самоличност на кан-
дидата (копие на оригиналния до-
кумент с печат и подпис от човек, 
който има право да потвърди, че е 
вярно с оригинала, и с когото кан-
дидатът не е в роднински връзки).

За Англия, Уелс и Северна Ирлан-
дия формулярът е с обем от 24 
страници и се изпраща във харти-
ен вариант по пощата или куриер, 
заедно със заверения документ за 
самоличност. Всички студенти, 
които попълват формуляра, тряб-
ва да подпишат Студентската де-
кларация на 15-та страница. В про-
тивен случай молбата им ще бъде 
отхвърлена.

В такива моменти на помощ идва 
BRITANICA Advisers – агенция, 
специализирана в кандидатства-
нето в чужбина, която се грижи за 
своите клиенти и след тяхното 
приемане в университет. Корди-
наторите помагат с правилното 

попълване и изпращане на доку-
ментите за финансиране на свои-
те кандидати.

В Шотландия образованието се 
води безплатно, но има такса за 
обучение в размер на 1820 пауда, 
за чието покриване също се кан-
дидатства. При одобрение, прави-
телството покрива сумата безвъз-
вратно. Формулярът за Шотландия 
се попълва и изпраща онлайн за-
едно със сканирано копие на доку-
мент за самоличност.

Важно е да се знае, че веднъж 
одобрени, получавате финансира-
не за една година – всяка година 
от обучението ви трябва да канди-
датствате наново. Кандидатите на 
BRITANICA Advisers кандидат-
стват за финансиране за първата 
година на обучението си с помо-
щта на консултант, така че за 
следващите години на обучение-
то си да могат да попълват форму-
ляра сами.

След като приключи процесът по 
кандидатстване, с изпращането 
на попълнения формуляр и необ-
ходимите към него документи, 
Student Loans Company ще по-
твърди, че документите са получе-
ни. Заемът се изплаща от Student 
Loans Company директно към уни-
верситета.

За повече информация, можете да 
се свържете с представител на 

BRITANICA Advisers:
тел. 02/466 66 555; 0896 685 155;
e-mail: ucas@britanica-edu.org;

СтуДентСКи КреДит 
с държавно финансиране 
За бакалавърски програми 
във великобритания 
Десислава Атанасова - Advisers Coordinator в Britanica
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DELE  (съкратено от Diplomas 
de Español como Lengua 
Extranjera) са серия от изпити, 
организирани от Институт 
Сервантес към Министер-
ството на образованието на 
Кралство Испания. Това е 
най-широко разпространени-
ят сертификатен изпит по 
испански език за чужденци с 
друг роден език. Всяка години 
се явяват около 60 000 души, в 
над 800 изпитни центъра, в 
повече от 100 страни. В много 
държави има училища, които 
подготвят учениците си спе-
циално за изпитите DELE, в до-
пълнение към националните 
учебни програми.

Първите три нива (отгова-
рящи на А1 до В1 по общоевро-

пейската езикова рамка) на из-
пита най-често се полагат от 
деца в ученическа възраст, 
тъй като не се приемат за кан-
дидатстване във висше учеб-
но заведение. B2, C1 и С2 са 
по-подходящи за кандидат- 
студенти и кандидат-ма-
гистри, които желаят да се 
обучават на испански език.

Освен за кандидатстване в 
университет дипломите са 
признати на международно 
ниво от частни компании и 
държавни институции. Сер-
тификатът DELE e с неограни-
чена валидност: за цял живот.

Формат на изпита
Нивата на изпита DELE имат 

различен формат и времетрае-

не. С повишаването на нивото 
се увеличава трудността на 
задачите и времетраенето. 
Тъй като няма как да поберем 
информацията за всички шест 
изпита от серията, ще разгле-
даме нивото C1. Този изпит 
удостоверява изключително 
високо ниво на владеене на 
езика и е достатъчно автори-
тетен при кандидатстване в 
испанско висше училище. Той 
се състои от три раздела:

 ■ Използване на езика, четене 
с разбиране (времетраене: 90 
минути; брой задачи - 5).

 ■ Използване на езика, слушане 
с разбиране (времетраене: 50 
минути, брой задачи - 4).

 ■ Интегрирани езикови умения; 
слушане и четене с писмено 

какво е DELE? 
материал на Милена Узунова 
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изразяване (времетраене: 80 минути, брой за-
дачи – 2).

 ■ Устно изрязване и взаимодействие (времетра-
ене 20 минути, плюс още 20 за подготовка, брой 
задачи - 3).

Срокове за записване и цени
През 2017 година предстоят 4 изпитни сесии. 

За да се включите в тях трябва да подадете до-
кументите си приблизително месец по-рано. На 
сайта на Институт Сервантес (http://sofia.
cervantes.es/) се обявяват изпитните сесии или 
евентуални промени в датите и изискванията.

 ■ Сесия  април 2017 г.: изпити  на 7 и 8 април
(нива A1, A2, B1, B2 и C1)
Записване: до 15.02.2017 г. включително

 ■ Сесия май 2017 г.: изпити на 12 и 13 май (нива: 
escolar A1, A2/B1; общи: A1, A2, B1, B2, C1 и C2) 
Записване: до 29.03.2017 г. включително

 ■ Сесия октомври 2017 г.: изпити на 13 и 14 октом-
ври (нива: A2, B1 и B2)
Записване: до 30.08.2017 г. включително

 ■ Сесия ноември 2017 г.: изпити на 24 и 25 ноември
(нива: escolar: A1, A2/B1; общи: A1, A2, B1, B2, C1, 

C2)
Записване: до 11.11.2017 г. включително

Записването за всички изпитни сесии започва 
от 10.01.2017г.

Работно време за записване:   
 ■ oт понеделник до четвъртък: 09:10 ч. - 18:00 ч.
 ■ петък: 09:10 ч. - 14:00 ч.
 

Цени:
 ■ DIPLOMA A1: 100 лв.
 ■ DIPLOMA A2: 105 лв. 
 ■ DIPLOMA В1 (inicial): 125 лв.
 ■ DIPLOMA В2 (intermedio): 170 лв.
 ■ DIPLOMA C1: 185 лв.
 ■ DIPLOMA С2 (superior): 205 лв.

Изпитни центрове
Изпитите DELE към момента се провеждат в 

различни образователни институции в шест 
български града. По един изпитен център има 
във Варна, Велико Търново, Бургас, Пловдив и 
Русе, а в София са разположени два. Обърнете 
внимание на факта, че не всички са активни и за 
четирите сесии. В Русе и Пловдив, например, из-
пити се провеждат само през май и ноември.  

софия:
 ■ Институт Сервантес
 ■ Нов български университет

варна: 
 ■ IV Езикова гимназия „Фредерик Жолио-Кюри“

велико търново:
 ■ Великотърновски университет „Св. Св. Кирил и 
Методий“

бургас
 ■ ГРЕ „Г.С. Раковски“

Пловдив 
 ■ ЕГ „Иван Вазов“

русе 
(само за изпитните сесии през май и ноември)

 ■ СОУ за европейски езици „Св. Константин -Ки-
рил Философ“

Плевен 
 ■ Гимназия с преподаване на чужди езици

стара загора
 ■ СОУ „Максим Горки“

Резултати
От Институт Сервантес публикуват ре-

зултатите до три месеца след полагането на 
изпита, след предварително одобрение на 
оценките от проверяващи от Университета 
на Саламанка. Кандидатите трябва да се спра-
вят достатъчно добре с всичките части, за 
да издържат успешно изпита. Средно 61 на 
сто от явилите се издържат успешно изпита, 
но трябва да отбележим, че този процент е 
по-висок сред ниските нива на изпита, които 
често се държат от деца. Кандидатите за А1 
имат успеваемост от над 75 процента. 

Признаване
Сертификатите DELE са част от задължи-

телните документи за обучение в Испания на 
местния език. Кандидатите, получили диплома 
за нива С1 и C2, които продължават обучение-
то си в испанската образователна система, 
се освобождават от полагането на изпити за 
владеене на испански език. Същият сертифи-
кат може да ви послужи и за испаноговорящи-
те страни на Латинска Америка, макар по-
следните да са доста рядко срещани 
дестинации за българските кандидат-сту-
денти. 

Хората, търсещи работа в Испания, също 
могат да използват изпитите DELE, за да по-
лучат по-голямо конкурентно предимство на 
пазара на труда. Истината е, че много от бъл-
гарските емигранти в страната се ориенти-
рат към длъжности, които не изискват особе-
на квалификация, но добрите познания по 
испански език отварят много врати. Напри-
мер - кандидатите, явяващи се на конкурси за 
работа в държавна администрация и остана-
лите административни структури също мо-
гат да докажат познанията си по испански с 
този изпит. 

1515
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ИТ секторът се нарежда 
на челно място по не един пока-
зател - попада сред индустрии-
те, в които работещите взи-
мат едни от най-високите 
заплати, сред най-бързо разви-
ващите се браншове, сред 
най-желаните полета за разви-
тие от младите хора. Очевид-
но, бъдеще има. 

В допълнение, областта е из-
ключително пазарно ориенти-
рана и, предвид изброеното до 
момента, това е напълно логич-
но. Динамиката и темповете 
на развитие обаче предполагат 
също толкова бързо да се обно-
вяват и учебните планове по 
специалности в университети-
те като Информатика, Инфор-
мационни технологии, Софтуер-
но инженерство и други. Тъй 
като това, по едни или други 
причини, не е възможно да се 
случва, младите хора търсят 
други варианти, за да научат 
бързо необходимото им и да за-
почнат да практикуват жела-
ната професия час по-скоро. 
   Къде е „дупката“ между бизне-
са и университетите и какво 
може да се направи, за да няма 
такава - този вечно задаван 
въпрос важи и за тази област. 
Отговорът е лесен - ако уни-
верситетите започнат да ка-
нят фирмите в областта и да 
си партнират с тях, обликът и 
на формалното образование 
бързо може да се промени. 

На помощ тук идват така на-

речените академии, в които, под формата на различни програми и 
курсове, се изучават за сравнително кратко време именно тези 
тънкости, които ще ви бъдат необходими, за да се реализирате ус-
пешно. На пазара на труда сертификатите, които издават тези об-
разователни институции, са много по-добре приети от акредити-
раните от МОН дипломи, които получавате, след като сте 
прекарали 4 години в университета. Нека не забравяме обаче, че за 
всеки влак си има пътници - някои студенти все пак намират чар и в 
хилядите математики и физики, които се изучават в четиригодиш-
ните бакалавърски програми и в това няма абсолютно нищо лошо. 
Целта на информацията, която ви предоставяме на следващите 
страници, не е да противопоставяме едното образование на друго-
то или да ви убеждаваме колко по-добре е да си спестите две годи-
ни, които бихте прекарали в университета, за да учите на по-бързи 
обороти последните новости в академиите. Потърсихме съдей-

ИТ 
Kъде другаде 
(освен в университета)?

материал на Ева Дончева
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ствие от две водещи ИT акаде-
мии у нас - SoftUni и Telerik, които 
разказаха какво се случва в тех-
ните зали, как и какви кадри под-
готвят, и извадихме за вас клю-
човите моменти от всичко, 
което споделиха техните пред-
ставители.
 
Какви видове академии 
има?

Видове в случая е условно по-
нятие. С вариантите на органи-
зация ни запознава Светлин На-
ков, създател на SoftUni. По 
негови думи, академиите са три 
вида - безплатни, като VM ware - 
те допускат до обучение, на-
пример, 50 души след селекция, 
като петимата най-добри от 
тях наемат като свои служи-
тели след завършване на про-

грамата.
Вторият вариант, към който 

спада и SoftUni, са академии, в 
които групите са сравнително 
големи. Това обаче, отново по 
думи на г-н Наков, не означава, 
че всеки, който може да си поз-
воли определена сума, ще вземе 
и диплома. В програмите на 
този тип академии цените не са 
високи, обучението продължа-
ва приблизително две години, а 
курсовете, включени в него, са 
около 20 и обхващат различни 
области на програмирането. 
Целта на този тип академии е 
да дадат достъп до масови кур-
сове на достъпни цени - г-н На-
ков цитира суми от около 100 
лева на месец за двугодишната 
програма и 180-200 лева за крат-
ки, отделни курсове. Взимайки 

предвид, че обучението е разде-
лено в три периода, се получа-
ват около 1200 лева годишно, 
което е съизмеримо със средни-
те такси за обучение на държа-
вен университет у нас. За да е 
възможно обучението да е тол-
кова достъпно, голяма част от 
дейностите в академията са 
автоматизирани. На въпроса 
какво е академията, г-н Наков 
отговаря, че тя е „кауза на пър-
во място“.

Последният вариант на обу-
чение са отделните курсове, 
посветени на конкретен про-
дукт, например тези по 
Photoshop, C++, JAVА и т.н. Те са 
кратки - в рамките на един или 
няколко месеца, и, според мате-
риала, който се преподава, мо-
гат да бъдат насочени към на-
чинаещи или специалисти на 
различно ниво.

И двете академии, до които се 
допитахме - Telerik и SoftUni, 
предлагат и цялостно обуче-
ние, и отделни курсове, които 
са насочени към хора с различни 
занимания и на различна въз-
раст.
 
Какви хора посещават 
академиите?

„С трите си подинициативи 
„Детска академия“, „Училищна 

 свЕтлин наков: 
„SoftUni Е прЕди всичко каУза“

ИТ 
Kъде другаде 
(освен в университета)?
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академия“ и „Софтуерна акаде-
мия“ Академията на Телерик 
предоставя практическо обуче-
ние, което подготвя деца, уче-
ници, студенти и специалисти 
от различни области за диги-
талното бъдеще“, коментират 
от екипа на Телерик.

Наблюденията на г-н Наков 
пък показват, че има три типа 
хора, които се записват в акаде-
миите. Първите са канди-
дат-студентите, които изби-
рат SoftUni пред Техническия 
университет, например. Вто-
рата група се състои от хора, 
занимаващи се с други точни на-
уки или реализирали се в ИТ сек-
тора, но не като програмисти, 
и искат да се преквалифицират. 
Курсисти на академиите ста-
ват и хора, които са започнали 
образованието си в акредити-
рано учебно заведение, но са се 
разочаровали и затова са се 

пренасочили към място, на кое-
то ще получат практически 
знания. Средната възраст на 
посещаващите академията е 
между 20 и 30 години.

Всички големи академии пред-

лагат и занимания за деца. 
Най-малкият ученик на SoftUni e 
на 8 години, а детската програ-
ма на Телерик предполага мини-
мална възраст 10 години. Курсо-
вете въвеждат малчуганите в 
програмирането чрез игри. 
Това е една добра възможност 
за родителите да подбудят ин-
тереса на децата към новите 
технологии, както и да прове-
рят дали изобщо те имат вле-
чение към програмирането.

Как се влиза в ИТ акаде-
мия?

Като начало, не е необходимо 
да сте се занимавали до момен-
та със софтуерно инженер-
ство. Изискванията за прием на 
различните академии са специ-
фични. 

Например, SoftUni предлага 
двумесечен безплатен подгот-
вителен курс, след който дър-

жите приемен изпит, ако преце-
ните, че програмирането 
наистина е областта, в която 
искате да се развивате. Ста-
тистиката показва, че от при-
близително 2000 души месечно, 

които се записват за подготви-
телния курс, 20% стигат до 
приемния изпит, а 10-15% про-
дължават напред като студен-
ти. За информация - академията 
има общо около 1700 курсисти, 
половината от които приключ-
ват успешно двугодишния курс 
на обучение. Причините да от-
падат хора обаче, коментира 
г-н Наков, невинаги са, че те не 
се справят със задачите. Някои 
от тях започват работа по но-
вата си специалност още дока-
то учат и затова прекъсват 
обучението си в академията. А 
то, всъщност, не отнема тол-
кова много време - в 20 часа сед-
мично е разпределено препода-
ването в различните курсове. 

Другият пример, който из-
ползваме - Академията на Теле-
рик, има малко повече изисква-
ния за прием - трябва да 
поготвите CV и мотивационно 

писмо, както и да се явите на 
приемен изпит с компоненти по 
IT, IQ и английски език. Остава 
обаче уговорката, че не е задъл-
жителен предишен опит в об-
ластта на софтуернто инже-

тЕодора стоянова: „софтУЕрната акадЕмия на тЕлЕрик Е идЕалното място за
качЕствЕно обазованиЕ, заЩото подговката Е нЕ само тЕорЕтична“
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нерство. Тук програмата е с продължителност 12 месеца и 
отново включва около 20 курса - следователно, ще трябва да 
отделяте повече време за обучение. В началото се започва с фун-
даментални познания по програмиране, а по-нататък следват 
курсове за напреднали, свързани със запознаване с най-новите 
технологии, коментира Ина Добрилова от екипа на Телерик. 

Важно е да знаете, че няма възраст, на която да влезете в коя-
то и да е академия. Най-малките ученици са на 7-8 години, а 
най-възрастният - на 67 години.
 
Преподаването в академиите – с какво то е по-раз-
лично от това в университетите?

„Обучението в „Софтурената академия“ отговаря на нуждите 
на бизнеса и включва най-новите тенденции в програмирането. 
Вместо да чакаме цяла година, за да направим промени едва в 
следващия сезон на инициативата, постоянно подобряваме про-
грамата. Така курсистите ни получават най-актуалните знания, 
които са високо ценени на пазара на труда. Понякога дори препо-
даваме технологии, които още не са достъпни за всички разра-
ботчици в глобален мащаб. „Това са думи на Дончо Минков, стар-
ши технологичен преподавател в Академията на Телерик. 

„Ние предлагаме алтернатива на конвенционалното образова-
ние, което означава че и самото то се различава. Например от 
към време. За година или две може да се постигне един резултат, 
докато за четири – друг. Със сигурност академиите, и в част-
ност ние, предлагаме по-бърз кариерен старт на хората. Какво 
по-хубаво от това?“ Така пък започва коментарът на Иван Йон-
ков, ръководител на екипа на трейнърите в SoftUni (интервю с 
него, в което той разказва повече за обучението в академиите и 
споделя своя опит, четете в рубриката „Тема на броя“). 

„Никога не съм си представял, че ще мога да науча толкова мно-
го за толкова кратко време“, споделя Георги Костадинов, наме-
рил своята реализация в Accedia, след като завършва шести се-
зон на Софтуерната академия на Телерик. 

Светлин Наков пък разказва, че на пазара на труда сертифика-
тите, издавани от SoftUni, са много по-ценени от признати от 
МОН дипломи. Той допълва, че академията работи в партньор-
ство със значими клиенти като HP, Telenor, Superhosting, които 
наемат курсистите веднага щом те завършат обучението си, а 
често и преди това да се случи, защото знаят, че тези кадри са 
достатъчно добре подготвени, за да отговарят на нуждите на 
пазара в момента. 

Факт е, че в ИТ академиите средата е по-неформална и препо-
давателите са по-близо до курсистите. Няма научни титли, кои-
то изкуствено да отдалечават едните от другите, но това е 
нож с две остриета, защото, по думите на г-н Йонков, това води 
до много по-силна емоционална привързаност към студентите и 
засилва желанието да се помогне индивидуално на всеки един от 
тях да постигне целите и желанията си. В неформалното ИТ об-
разование личностните качества и възможността на препода-
вателя да предаде знанията си са дори по-важни от самите тех-
нически познания.

Любопитно е, че най-младият трейнър в SoftUni е… ученик в 
9-ти клас. Това обаче не му пречи да бъде уважаван заради уме-
нията си и наградите за постижения от състезания и олимпиа-
ди. За да разберат дали един преподавател се вписва добре в 
екипа, от академията провеждат анкета сред поне 400 курси-
сти и взимат мнението им предвид. 

В заключение, ИТ академиите са бързият път към кариера в 
сектора - предлагат възможност да сте в крак с последните 
тенденции в областта и да спестите поне половината от вре-
мето, което би било необходимо, за да получите диплома от уни-
верситет. Кое е приоритет  - академичното образование или 
практическата насоченост, решете сами.

Тестът се предлага във всички офиси  
на Интеграл в страната.

integral.bg

Най-добрият британски тест  
за кариерно ориентиране.

Избери професия,  
специалност и университет!

ИНДИВИДУАЛЕН 
АНАЛИЗ ОТ 
СЕРТИФИЦИРАН 
КОНСУЛТАНТ 
НА РЕЗУЛТАТИТЕ
ОТ ON-LINE ТЕСТА 

CENTIGRADE©

Centigrade Certified Partner©

-20% за Centigrade plus  
само на изложение 
Световно образование
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Pезултатите от престижната класация на QS - QS Graduate Employability Rankings 2017 г. 
са вече налице. Европейските университети се представят добре сред 300-те универ-
ситета в света, оценени според работоспособността на завършилите. Под „работос-
пособност” класацията взима предвид 5 категории, сред които процента възпитани-
ци, които веднага започват работа, партньорствата на университетите с 
индустрията, както и възможностите за практика и стажове. Първенците в Европа 
са Великобритания, Германия, Франция и Испания. В този брой решихме да обобщим 10-
те университета от континентална Европа, които попадат в класацията.

1. Ecole Polytechnique ParisTech
Ecole Polytechnique  е на шесто място в света 

и е единственият университет в първите 10 
на класацията, който се намира извън Велико-
британия. Френското висше училище получава 
най-висок резултат в категорията „Репутация 
сред работодателите” като едно от най-прес-
тижните т.нар. „grandes écoles” в страната. 
Университетът е партньор на институцията 
за предприемачи ParisTech Entrepreneurs Incubator 
– платформа, която подпомага иновативни 
проекти и стартъпи и която дава старт на по-
вече от 350 компании през 2015 г.

2. ETH Zurich (Swiss Federal Institute of 
Technology)

Швейцарският Технически институт (ETH 
Zurich) заема 16-то място в класацията, като и 
при него с най-голяма тежест е критерият 
„Репутация сред работодателите”. ETH Zurich 
се асоциира с 21 притежатели на Нобелова на-
града, сред който Алберт Айнщайн и Волфганг 
Паули. Университетът подкрепя множество 
програми по предприемачество, като напри-
мер Pioneer Fellowships, която позволява на 
участниците да развиват научна дейсност в 
лабораториите за иновация.

3. KIT, Karlsruher Institut für Technologie
Немското висше училище KIT заема 20-то 

място в света според нивото на работоспо-
собност на възпитаниците си. В категорията 
„Партньорства с работодатли” университе-
тът е на 11-то място благодарение на здрави-
те му връзки с индустрията в множество про-
екти. KIT предоставя на студентите си 
професионални обучение в над 30 търговски, 
техническси и научни професии. На разположе-
ние на студентите е и център за иновация и 
предприемачество.

4. Technische Universität Darmstadt
Оставаме в Герамания с още един технически 

университет - TU Darmstadt. Той заема 30-то 
място в класацията.  Най-високият му резул-
тат е в категорията за партньорства с ин-
дустрията, който отразява връзката на уни-
верситета с глобални компании и 
партньорставата му с институции по назна-
чаване на работа. TU Darmstadt се гордее и с ка-
риерния си център, който помага на студен-
тите в намирането на работа и 
установяването на контакти с работодате-
ли в района. 
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Университетите във 
Великобритания са с 
най-много представи-
тели в класацията – 
цели 37. Затова и 
заслужават специално 
внимание. 

оТДелИхме ПъРВИТе 10:

1. University of Cambridge 

2. University of Oxford

3. Imperial College London

4. University College London

5. University of Manchester

6. University of Bristol

7. University of Edinburgh

8. University of Nottingham

9. University of Leeds

10. King’s College London

5. University of 
Navarra

Преместваме се в 
Памплона, Испания и 

Университета в Нава-
ра, който заема 37-мо 
място в света в класа-

цията за работоспо-
собност. Най-силните 

индикатори при него са 
„Партньорства с рабо-

тодатели”  и „Репутация 
сред работодателите”. 

Университетът се стреми 
да промотира професионал-

ното развитие на студен-
тите  чрез бизнес фондация-

та си, която среща младите 
кадри с търсенията на индус-

трията.

6. Politecnico di Milano 
Италианската институция 

заема съвместно 37-мо място в класацията с 
най-високи резултати в категорията „Парт-
ньорства с работодатели” и „Процент на за-
вършилите,  които си намират работа”. Уни-
верситетът Politenico di Milano предлага 
разнообразие от международни проекти на 
разменни начала, които позволяват  на сту-
дентите да учат в чужбина в партниращ уни-
верситет. 

7. Chalmers University of Technology
Chalmers University of Technology в Швеция зае-

ма 40-то място в класацията. На шесто мяс-
то е в списъка според категорията  „Парт-
ньорства с работодатели”. Университетът 
поддържа стабилни връзки с компании като 
Ериксон, Волво и СКФ. Сред забележителните 
възпитаници на университета са носителят 
на Нобелова награда Густаф Дален и архи-
тектът Маргит Хол. 

8. Technische Universität München
Връщаме се в Германия със следващия техни-

чески университет - Technische Universität 
München (TUM), класиран на 42-ро място тази 
година. Най-високите му резултати са в кате-
горията „Репутация сред работодателите”. 
През 2016 г. повече от 800 стартъпи започват 
развитието си от TUM. Университетът оси-
гурява среда на студените с предприемачески 
амбиции.

9. Rheinisch-Westfälische Technische 
Hochschule Aachen

Отново в Германия – университетът със 
сложно име  Rheinisch-Westfälische Technische 
Hochschule Aachen или накратко RWTH Aachen 
заема 44-то място в света в класацията за 
2017 година.  Това е най-голямата техническа 
образователна институция в Германия. RWTH 
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поддържа близки взаимоотношения с ин-
дустрията, като си партнира с компании 
от различни сектори, за да подкрепи ака-
демичните знания с широк спектър от съ-
бития и активности, които стимулират 
предприемаческия дух на студентите и 
им помагат да реализират идеите си. 

10. Delft University of Technology
Завършваме с университет в Холандия 

- Delft University of Technology, познат още 
като TU Delft. Той заема 47-мо място в све-
та според работоспособност на студен-
тите. И той е сред институциите с 
най-висока репутация сред работодате-
лите. Силното търсене на възпитаници-
те му се доказва от отчет от 2013 г., спо-
ред който завършилите TU Delft намират 
работа по-бързо от средното за страна-
та. 



специалност на фокус

маркетинг

Какво представлява специалността маркетинг?
Важно е да разясним какво всъщност представлява специал-

ността маркетинг. „Маркетинг” произлиза от английската дума 
за пазар и в най-общ превод означава процеса на продажба на как-
вото и да е – продукт, услуга, идея. Маркетингът е част от вся-
ко икономическо образование. Той е свързващата част между 
търсенето и предлагането и е от огромна важност за търгов-
ския процес. Маркетингът е процесът на подбуждането на ин-
терес в клиента. Той включва създаването на бизнес стратегии, 
които не се изчерпват само с продажбата, а обхващат създава-
нето на стабилна връзка с клиентите. Маркетингът е основен 
компонент на всеки бизнес, тъй като единствено той възприе-
ма дейността от гледна точка на крайния клиент. Това е сравни-
телно нова университетска специалност, която трябва да дава 
знания по икономика и управление, за маркетинговия процес и 
маркетинговата дейност на отделните пазари и сфери на сто-
панския живот.

Защо да уча маркетинг?
Маркетингът е чудесен из-

бор за хора, които искат да 
развиват свой собствен биз-
нес или търсят кариера в 
компании от всякакъв харак-
тер. Изучаването на специ-
алността се концентрира 
върху много различни дисци-
плини: като започнем с ико-
номика и статистика и стиг-
нем до реклама и пиар. Това 
дава въможност на студен-
тите да развиват множе-
ство качества и умения, кои-
то ще са им от полза в 
бъдещото им развитие. Мар-

кетингът е и една от индус-
триите, които привличат 
най-много международни 
студенти. Това означава, че 
дори и да изберете да след-
вате в България, ще имате 
възможност да се развивате 
в чужбина впоследствие. Ка-
риерата на завършилите 
Маркетинг пък може да пое-
ме разнообразни пътища: от 
рекламен агент, ръководител 
на отдел „Маркетинг”, ръко-
водител на отдел „Продаж-
би”, имиджмейкър, ръководи-
тел на отдел „Реклама” и 
„Връзки с обществеността” 
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до търговски посредник, 
търговски представител по 
проучване на потребител-
ското поведение, продукто-
вите иновации, цените, бранд 
мениджър, мениджър марке-
тинг и продажби и др.

Специалистът по маркетинг 
открива и обслужва клиенти; 
разработва и променя про-
дукти, които трябва да за-
доволяват в максимална 
степен нуждите и желания-
та на клиентите; препоръч-
ва най-подходящите цени; 
най-добрите места за продаж-
ба на фирмените продукти. Той 
работи върху реклами и тър-
говски промоции, разработва 
маркетингови стратегии, за 
да се постигне най-голям ус-
пех, анализира пазарните 
тенденции и наблюдава как се 
променя средата, в която ра-
боти компанията и какви са 
последствията от тези про-
мени. 

Докато същестутва поня-
тието икономика, пазарите 
ще имат нужда от маркетинг 
специалисти. Или казано по 
друг начин – дипломата по 
маркетинг винаги, без срок на 
годност, ще ви бъде пръв по-
мощник в намирането на ра-
бота.

Какво се изучава?
Маркетингът обхваща раз-

нообразни предмети. Част 
от изучаваните дисцпилини 
са:

 ■ Маркетинг 
 ■ Потребителско поведение
 ■ Продуктови анализи
 ■ Управление на маркетин-
говите комуникации

 ■ Икономика
 ■ Цени и ценова политика
 ■ Реклама
 ■ Пиар
 ■ Международен маркетинг
 ■ Маркетингов мениджмънт
 ■ Маркетинков анализ
 ■ Бранд мениджмънт
 ■ Интегрирани марке-
тингови комуникации

Къде се изучава в Бълга-
рия?

Тази специалност е съвсем 
нова за България. Тя се появя-
ва като учебна дисциплина в 
университетите в началото 
на 90-те години на миналия 
век, малко след промените. 
Маркетингът е гъвкава спе-
циалност с много, различни 
специални дисциплини и пред-
вид това, че не е с утвърден 
статут на наука, е възможно 
обучението да се провежда в 
скъсени срокове и по по-сво-
боден начин, но сериозното 
обучение все пак трябва да е 
в установени образователни 
институции.

В България можете да изу-
чавате маркетинг на десет-
ки места. Ето една част от 
тях:

 ■ Университет за национал-
но и световно стопанство 
(УНСС), www.unwe.acad.bg

 ■ Стопанска академия 
„Д. А. Ценов”, Свищов, 
www.uni-svishtov.bg

 ■ Икономически университет, 
Варна, www.ue-varna.bg
 ■ Пловдивски универ-
ситет „Паисий Хи-
лендарски”, Пловдив, 
www.uni-plovdiv.bg

 ■ Американски университет, 
Благоевград, www.aubg.bg

 ■ Колеж по мениджмънт, 
търговия и маркетинг, 
www.mtmcollege.org

 ■ Нов български универ-
ситет, www.nbu.bg

Маркетингът е част от вся-
ко икономическо образование, а 
като самостоятелна дисципли-
на го търсете в икономически-
те вузове и бизнес колежите. За 
тази специалност можете да 
получите бакалавърска и магис-
търска степен, да се обучавате 
в редовна и задочна форма, въз-
можно е и дистанционно обуче-
ние. Бакалавърските програми 
са от 2-4 години, а магистър-
ските – 1-2 години.
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маркЕтингът Е 
основЕн компонЕнт 

на всЕки бизнЕс, тъй 
като ЕдинствЕно той 

възприЕма дЕйността 
от глЕдна точка на 

крайния клиЕнт
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Къде да уча в чужбина?
Едва ли за някого е изненада, 

че САЩ и Великобритания са с 
водещи позиции в бизнес обра-
зованието, неделима част от 
което е маркетинга. Тради-
ционно най-добрите МВА про-
грами, в частност и тези с 
маркетингов профил, се пред-
лагат от университети имен-
но от тези две държави. До-
бри маркетинг специалисти 
излизат и от френските, ис-
панските и холандските уни-
верситети. BA in Business 

ВелИКоБРИТАНИя

Позиция университет резултат

1 London School of Economics and Political Science (LSE) 93.6

2 University of Amsterdam 91.8

3 Goldsmiths, University of London 79.2

4 University of Westminster 78.5

5 Aarhus University 76.9

6 King‘s College London 76.6

7 City, University of London 76.5

8 Loughborough University 75.7

9 University of Oslo 75.5

10 University of Leeds 75.1

Източник: thecompleteuniversityguide.co.uk

Studies (Marketing) и МВА in 
Marketing са изключително по-
пулярни програми и се предла-
гат от водещите универси-
тети на всяка държава, както 
и в бизнес колежите. Продъл-
жителността на обучението 
варира от 2 до 4 години за ба-
калавърската степен и 1-2 го-
дини за магистърската. Под-
брахме 10-те най-престижни 
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и високо оценени в междуна-
родни класации университе-
та в областта на маркетинга 
във Великобритания. Освен 
престижни програми, страна-
та предлага и възможност за 
студентски заеми, които по-
криват напълно таксата за 
обучение (около 9000 паунда 
за бакалаври и около 11 000 па-
унда за магистри на година).

изУчаванЕто на спЕциалността сЕ концЕнтрира 
върхУ много различни дисциплини
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Позиция университет резултат

1 Rotterdam School of Management, Erasmus University 550

2 Maastricht University School of Business and Economics 323

3 Maastricht School of Management 301

4 University of Amsterdam – Amsterdam Business School 258

5 University of Groningen 197

6 Nyenrode Business Universiteit 131

7 Tilburg University 100

8 VU University Amsterdam 87

9 Utrecht University – Utrecht School of Economics 83

10 Radhoud University 39

Източник: Eduniversal Business Schools Ranking

САЩ
Традиционно САЩ е една от държавите, 

които предлагат най-престижно и качестве-
но образование по бизнес и, съответно, мар-
кетинг специалностите. Сред университе-
тите, които предлагат програми по 
маркетинг и се класират високо в междуна-
родните класации, са: Columbia University, 
University of Pennsylvania, Stanford University, 
Fordham University. Трябва да имате предвид 
обаче, че в американските университети 
таксите са високи – започват от 20 000 до-
лара на година. Някои от университетите в 
САЩ предлагат стипендии на база висок ре-
зултат от SAT. Препоръчваме да проверите 

Изисквания за прием 
Изискванията са разнообразни и индивидуал-

ни за всяка държава и университет. И понеже 
говорим за САЩ и Европа, за държавни и частни 
университети и колежи, естествено изисква-
нията, които сме изброили, са в един най-общ 
план:

 ■   преведена и легализирана диплома за 
завършено средно образование

25специалност на фокус

на сайта на съответния университет за 
възможностите за финансиране, които той 
предлага.

холАНДИя
Университетите в Холандия са водещи ин-

ституции в сферата на бизнес обучението. 
Държавата привлича със сравнително ниски-
те такси за образование, високото качество 
на предлаганите програми и международно 
признатите дипломи. Когато избираме уни-
верситет за бизнес специалност и по-конкрет-
но за маркетинг, е добре да имаме предвид кла-
сацията на университетите в Холандия, 
които предлагат този тип обучение.

 ■  резултат от IELTS 6.0 или 80 т. 
на iBT TOEFL или C на CAE

 ■  препоръки
 ■  есе
 ■  мотивационно писмо
 ■  1200 т. на SAT (за някои вузове в САЩ), 
колкото по-висок резултат – толко-
ва по-големи шансове за стипендия

 ■  Високият успех от дипломата и особе-
но оценките по математика са от го-
лямо значение за прием в някои универ-
ситети и колежи в САЩ и Европа.

 ■  GMAT (Graduate Management Admission Test) 
е тест, който е възможно да държите за 
прием в МВА програми на някои университе-
ти в САЩ и Канада. Добре е да имате поне 
500, от максимални 800 точки (или 600 – за 
по-престижните вузове), за да бъдете при-
ет и евентуално да получите стипендия.

докато съЩЕстУтва понятиЕто 
икономика, пазаритЕ ЩЕ имат 
нУжда от маркЕтинг спЕциалисти



Представете се с няколко думи. 
Казвам се Крис Лиасидис. Лектор съм в City 

College, International Faculty of the Unversity of 
Sheffield, като от 8 години съм академичен ди-
ректор на магистърските програми. Универ-
ситетът ни предлага множество магистър-
ски програми в различни градове, сред които 
и София, и моята работа освен преподаване 
включва това да следя гладкото протичане 
на учебния процес.

Господин лиасидис, как и кога решихте 
да започнете кариера в областта на 
маркетинга?

Въпреки че първото ми висше образование 
е „Инженерство“ и имам професионална ква-
лификация за счетоводител, в един момент 
осъзнах, че истинско удовлетворение в жи-
вота ми носи това да преподавам във висше 
учебно заведение. Интересувам се от стра-
тегии и операции, но сърцето ми е в марке-
тинга. Това е област, която е едновременно 
трудна и удовлетворяваща. Промените, но-
вите концепции, актуалните проблеми в мар-
кетинга са все фактори, които спомагат за 
неговото развитие. Практикувайки и препо-
давайки маркетинг аз не само предавам зна-
ния, но и уча непрекъснато нови неща. Чувст-
вам, че по този начин се развивам и като 
преподавател, и като човек.

Каква е ролята на съвременния марке-
тинг специалист?

Както казах, истинското предизвикател-
ство е да си в крак с последните тенденции. 

Например, дигиталният маркетинг и употре-
бата на социалните медии са основни факто-
ри за успех в съвременния пазар. Уменията, 
които някога сме притежавали, стават ста-
ромодни или с по-малка тежест. Затова е из-
ключително важно да търсите нови начини 
за развитие. Клиентите са все по-задълбоче-
ни, заинтересовани и изискващи. Да се задо-
волят техните нужди е основният принцип, 
който осигурява продажби и позитивна репу-
тация. Маркетинг мениджърите трябва да 
се фокусират върху това, за да може и те, и 
клиентите да са в печеливша позииця.

Какви качества трябва да притежава 
професионалният маркетолог?

Терминът „качество” е доста специфичен. 
По-скоро има определени правила, които 
трябва да следваме. Например, да бъдем в 
крак с новите тенденции. Да бъдем дигитал-
но грамотни. Да имаме поглед върху бъдещи-
те промени на пазара и да бъдем първите, 
които да въведат нещо. Да бъдем в позиция 
да задържим настоящите ни клиенти, за да 
не ни бъдат отнети от конкуренцията. Във 
високо конкурентна среда, в каквато се на-
мираме, маркетинг специалистите не тряб-
ва да мислят, че щом вършат всичко както 
трябва, ще има положителни резултати. 
Кoнкуренцията също върши работата си и 
непрестанно създава стратегии, за да увели-
чи пазарния си дял. Затова трябва да разчи-

интервю на Милена Узунова

Крис лиасидис:

маркетингът 
Се оСНоВАВА НА ВъТРешНо УСеЩАНе

Крис Лиасидис, 
маркетолог, лектор 
и академичен диркетор 
в City College. 
International faculty 
of the University of Sheffield  

най-интЕрЕсният аспЕкт от маркЕтинга 
Е УсилиЕто да пЕрсонализираш 
прЕдложЕниЕто си спрямо клиЕнтитЕ
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БАКАЛАВЪРСКИ И МАГИСТЪРСКИ 
ПРОГРАМИ В СОЛУН
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• English Studies

СТИПЕНДИИ

Контакти: 
Тел.: 02/ 961 62 63
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www.citycollege.sheffield.eu
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• Digital Marketing and Social Media
• Marketing, Advertising & Public Relations
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таме на предимствата ни, 
като те могат да бъдат ре-
брандиране, въвеждане на 
нов продукт или съвременна 
стратегия за ценообразува-
не, нова система за дистри-

буция или различен подход в 
комуникацията. Винаги има 
място за подобрения и нови 
тактики. Истинското ка-
чество е в способността да 
се предприемат такива ино-
вавни стъпки.

За Вас кой е най-интерес-
ният аспект от работа-
та в областта на марке-
тинга?

Да се опитваш да разбе-
реш поведението на хората. 
Психологията на потенциал-
ния клиент. Веднъж разпоз-
наем ли тези неща, остана-
лото е лесно. Компаниите 
грешно смятат, че когато 
предлагат нещо качествено 
на пазара, хората ще са при-
влечени и ще го купят. Всъщ-
ност идеята е да разберем 
какво точно искат хората и 
как го искат, и чак тогава да 
им го предложим. За мен 
най-интересният аспект от 
маркетинга е усилието да 
персонализираш предложе-
нието си спрямо клиентите. 
Да се насочиш върху пазара 
като цяло, като същевре-
менно измислиш начини да 
убедиш хората, че предло-
жението ти е точно онова, 
от което имат нужда; про-
дукт или услуга, които са 
създадени, за да съвпаднат с 
нуждите им.

Вие преподавате марке-
тинг. Какви са предизви-
кателствата в препода-
ването на тази дисци- 
плина на млади хора?

Предизвикателствата са 
много и те ме вдъхновяват. 
Младите хора в днешно вре-
ме имат различни интереси 
в живота – най-вече социал-
ните медии. Затова разчи-
таме на тях, за да накараме 

маркетингът се основава на 
вътрешно усещане. Това е 
област, в която ще предиз-
виквате себе си всеки ден и 
ще трябва да сте креатив-
ни, иновативни и отворени 
към експериметни. Ако не се 
осмелявате, нещата няма да 
се получат.

И последно, какво бихте 
посъветвали всички, кои-
то планират да учат 
маркетинг?

Съветът ми е да бъдат с 
отворено съзнание. Да бъ-
дат готови за усилена ра-
бота – да бъдеш източник 
на положителни резулта-
ти за компанията, в която 
работиш, може да е 
най-удовлетворяващото 
чувство. Хубаво е да си 
горд с нещо, което си на-
правил и което е помогнало 
на организацията ти да се 
подобри. Маркетингът е 
тук, за да променя, и като 
маркетинг специалисти ще 
бъдете  част от, ако не и 
инициатор на, този процес 
на промяна.

прЕдизвикатЕлство 
Е да си в крак с 

послЕднитЕ тЕндЕнции

студентите да възпримат 
материала по съвременен 
начин. Създаваме групи в со-
циалните медии за по-лесна 
комуникация с тях. Аз винаги 
държа студентите да раз-
бират. Настоящата криза в 
Европа и фактът, че компа-
ниите непрекъснато се сма-
ляват, обуславят все 
по-трудното намиране на 
работа. Нашата цел като 
преподаватели на тази дис-
циплина е да помогнем на 
студентите да разберат 
защо трябва да учат, да бъ-
дат в течение с тенденции-
те и да бъдат част от сре-
дата, в която ще намерят 
подходящата компания, в 
която ще получат ценен 
опит и ще допринесат със 
своите качества и умения.

Какво трябва да знаят 
младите хора, преди да 
започнат да учат марке-
тинг?

Не са необходими опреде-
лени познания по нещо. Всич-
ко, което  трябва да напра-
вят, е да разберат, че 
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Последните години в ИТ сектора минават под знака на непрекъсна-
тия недостиг на квалифицирана работна ръка. Това, в допълнение 
към високите заплати, които ИТ специалистите могат да получа-
ват, е сигурна предпоставка за развитието и на академичната 

специалност. Интересът към специалностите Информатика, информацион-
ни технологии и Компютърни науки през последните години се увеличава, но 
все още не може да смогне на нуждите на пазара. Вакуумът се запълва от 
множество частни академии, които успешно предлагат ускорени курсове и 
практически ориентирано обучение. 

Защо има 
недостиг на кадри

Много от младите хора може би 
не знаят това, но България всъщ-
ност има доста дълги традиции в 
компютърните науки и информа-
ционните технологии. Още преди 
89-та година, нашата страна е 
един от центровете на ИТ индус-
трията в бившия Източен блок. 
„Легендарните” компютри Правец 
са само черешката на тортата. У 
нас е имало институти и средни 
училища, които активно подгот-
вят специалисти. През 90-те го-
дини обаче икономическата ак-
тивност замира, а с нея спада и 
качеството на образованието.

Днес много от учебните програ-
ми по информатика са остарели, а 
фокусът е изместен върху тежка-
та теория на висшата математи-
ка, вместо практичните приложе-
ния, които са необходими на 

програмистите днес.
Така се оказахме с много висши 

училища и много специалности, 
но с малко подготвени специали-
сти за нуждите на икономиката 
на XXI-век. Картината наистина 
се променя и частния сектор иг-
рае ключова роля в този процес. 
Липсата на кадри обаче е остър 
проблем, който все още огранича-
ва растежа на сектора. 

Защо точно България
На фона на казаното дотук, ин-

тересът към инвестиции в стра-
ната ни започва да изглежда стра-
нен. България обаче има редица 
истински и важни предимства:

 ■ По-евтина работна ръка. „Евти-
на” в този случай означава полу-
чаваща заплати от по няколко хи-
ляди лева. Но и това е по-малко в 
сравнение с разходите за програ-
мисти в Западна Европа.

материал на Йордан Карапенчев

ит 
ДА зАситим глАДА зА кАДри 
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Какво остана извън топ 5 
Първо - трябва да обърнем внимание на сло-

на в стаята: Техническият университет в Со-
фия със сигурност е едно от най-добрите 
места за изучаване на ИТ у нас. Специалности-
те чисто формално са включени в направле-
ние Комуникационна и компютътрна техника, 
а не в Информатика и компютърни науки, кое-
то обяснява липсата му в класациите на МОН. 

ВТУ „Св. св. Кирил и Методий” също има силен 
факултет по информатика и много малко не 
достига на старопрестолния ВУЗ, за да се 
вреди в топ 5 на класацията на просветното 
министерство. Варненският свободен уни-
верситет и Бургаският свободен универси-

Топ 5 на висшите училища по направление Информатика и компютърни науки

Позиция висше училище държава резултат

1 Софийски университет „Св. Климент Охридски“ София 74

2 Американски университет в България - Благоевград Благоевград 67

3 Нов български университет София 64

4 Университет по библиотекознание и информационни 
технологии София 59

5 Пловдивски университет „Паисий Хилендарски“ Пловдив 57

Източник: Министерство на образованието и науката
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 ■ Стабилна данъчна систе-
ма. Въпреки проблемите с 
корупцията, страната ни е 
добро място за правене на 
бизнес. Имаме ниска данъци, 
сравнително устойчиво за-
конодателство и икономи-
ческа стабилност (колкото 
и невероятно да ви звучи 
това в период, в който няма-
ме правителство. Оказва се, 
че такова не е необходимо за 
силна икономика).

 ■ У нас бавно и полека се за-
ражда истинска старт ъп 
(start up) култура. Много мла-
ди хора не се страхуват да 
инвестират и да работят 
за себе си. В ИТ сферата е 
пълно с примери за успешни 
компании, които тръгват 
от България, а не са плод на 
чуждестранни инвестиции.

образованието 
в българиЯ 
Най-добрите 
университети

Класацията на родното 
просветно министерство 
категорично показва, че 
най-доброто място за изуча-
ване на ИТ у нас е Софийски-
ят университет „Св. 
Климент Охридски”. Най-ста-
рото висше изпреварва Аме-
риканския университет в 
България (където има само 
Компютърни науки) и Нов 
български университет, кои-
то допълват челната трой-
ка. Прави впечатление, че 
второто и третото място 
са заети от частни висши 
училища. Това показва, че 
държавните по-бавно се 

адаптират към променящи-
те се изисквания на пазара на 
труда.

Четвъртото място е зае-
то от Университета по биб-
лиотекознание и информа-
ционни технологии. УниБИТ 
доскоро рядко попадаше в по-
лезрението на медиите. През 
последните години става по-
пулярен благодарение на ре-
дица политици, които ско-
ростно защитиха докторати 
във висшето училище. Така 
или иначе, тази слава явно се 
е отразила добре на универ-
ситета, защото той видимо 
напредва в класациите за об-
разование. Челната петица 
се допълва от Пловдивския 
университет „Паисий Хилен-
дарски”. 

тет имат съвместни програми с частни ИТ 
школи, което също трябва да се отбележи 
като положителен пример. 

Частните ИТ академии
Другият сериозен „борец” срещу дефицита 

на кадри в ИТ индустрията е самата ИТ индус-
трия. Пионери в това отношение бяха Теле-
рик, с тяхната академия. След това беше съз-
даден и Софтуерният университет в София. 

българия има доста дълги 
традиции в компютърнитЕ наУки 
и информационнитЕ тЕхнологии



технологии. Хумболтовият университет в 
Берлин, както и Техническият институт в 
Карлсруе (KIT), са други висши училища, които 
обезателно трябва да споменем. Германската 
икономика се развива бързо и определено има 
нужда от кадри в ИТ сектора. Така образова-
нието там създава и добри предпоставки за 
бърза кариерна реализация. 

ФРАНЦИя
Изненадващо, но висшите училища във 

Френската република не се представят особе-
но добре в класациите, когато говорим за ИТ. 
Нито един университет в страната не попада 
в топ 50, което е рядкост сред водещите 
страни в света. Може би това е свързано с 
като цяло по-слабото представяне на френ-
ските висши училища в техническите специал-
ности като цяло. Тук обаче ще ви посъветваме 
да откриете статията за грешките, които се 
допускат при използване на класациите. Ако 
Франция е страната, която ви влече - не се ко-
лебайте. Ecole normale supérieure в Париж и Ecole 
Polytechnique са двете висши училища, които 
се смятат за най-престижни. 

холАНДИя 
Когато говорим за високи технологии, няма 

как да не споменем и Холандия. ИТ сектора в 
Ниските земи е особено интересен, заради 
иновативните бакалавърски и магистърски 
програми, които се предлагат там. Ако се ин-
тересувате от нанотехнологии или бъдеще-
то на изкуствения интелект, в комбинация с 
ИТ, то вероятно ще си намерите подходяща 
програма в Холандия. Ако трябва да отличим 
някое висше училище, то не можем да пропус-
нем Техническия университет в Делфт и Уни-
верситета в Амстердам. 

Какво остана извън водещите страни          
  Ако желаната от вас дестинация не е сред 
изброените дотук - не се отчайвате. Ние има-
ме за цел да ви ориентираме, а не да издаваме 
съдебни решения. Освен това може да помис-
лите и за друго, на пръв поглед по-екзотични 
дестинации. Например - има причина да нари-
чат Естония - Е-стония. Малката прибалтий-
ска страна инвестира много в образование и 
интегриране на ИТ в живота на хората.

Испания и Италия също могат да предложат 
добри възможности за образование, особено 
за тези, които говорят езика. Ако търсите 

британско качество на по-поносими цени, то 
може внимателно да разгледате ИТ програми-
те на университетите в Шотландия. Въобще 
- възможностите са много и тепърва ще ста-
ват все повече. 

Академиите пропускат висшата математика 
и се фокусират повече върху практичната 
страна на обучението. Това позволява на въз-
питаниците им да се реализират бързо, неряд-
ко още преди да са завършили курса си. 

И докато в стандартното висше образова-
ние винаги говорим за нуждата от връзка с 
бизнеса, то тук тя е налице. Не само защото 
академиите са частни, но и защото работят с 
много други компании от сектора по време на 
образователния процес. Завършилите ги не 
получават диплома или академична степен, а 
сертификат, но и той се цени от доста компа-
нии. 

образованието в чужбина
ВелИКоБРИТАНИя

Едва ли може да има съмнение около 2-те 
най-добри университета за следване в Обеди-
неното кралство. Това са вездесъщите Окс-
форд и Кеймбридж, които доминират к ласа-
циите по всякакви предмети и ИТ не прави 
изключение. Но обучението на Острова е дос-
татъчно добро, за да можете спокойно да об-
мислите и алтернативни университети, къде-
то и конкуренцията при приема е по-малко 
жестока. Университетите в Единбург (в Шот-
ландия), Манчестър, Хъл, Ланкастър, LSE и ре-
дица други са примери за подобни висши учили-
ща, които се представят добре в класациите.

САЩ
Когато говорим за високи технологии и ИТ, 

то в САЩ има един хегемон  - MIT. Масачузет-
ският технологичен институт води във всич-
ки класации. Плътно зад него следват Харвард, 
Станфорд, Принстън и т.н. Хората, често се 
стряскат от астрономическите суми, нужни 
за следване в американско висше училище и 
бързат да отхвърлят Америка като вариант. 
Трябва да знаете обаче, че има предостатъчно 
възможности за стипендии и студентски кре-
дити, които да помогнат. Освен това, в перс-
пективна специалност като ИТ, може да от-
криете много добри програми в редица 
университети. Не забравяйте и за колежите, 
които предгладат 2-годишни професионални 
програми (associate’s degree, подобно на българ-
ския професионален бакалавър). 

ГеРмАНИя
Федералната република е истински магнит 

за кандидат-студенти от България и цяла Из-
точна Европа. Техническият университет в 
Мюнхен (TUM) често е определян като най-до-
брото място за изучаване на информационни 

специалност на фокус 31

У нас бавно и полЕка сЕ заражда 
истинска старт ъп (Start Up) кУлтУра

липсата на кадри Е остър проблЕм, 
който всЕ оЩЕ ограничава 
растЕжа на ит сЕктора
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Здравейте! Казвам се Иван Йонков и съм ръководител обучения в Софтуерния университет. Преди 
да стигна тук, бях част от ИТ бранша около 6 години. Странно и впечатляващо стечение на обстоя-
телствата беше влизането ми в този бранш, тъй като никога не съм го подозирал. За този кариерен 
старт мога да благодаря на нашите колеги и партньори от XS-Software, където беше първата ми ра-
бота още в ученическите ми години. За протокола – завършил съм Счетоводна отчетност в Търгов-
ската гимназия в Бургас, а впоследствие за около година пробвах Университета за национално и све-
товно стопанство, където учих Администрация и управление и още толкова в Нов български 
университет – Журналистика. В СофтУни започнах в самата му зора, първоначално като студент, 
после като лектор и впоследствие като мениджър на обучението (Training Manager).

Академиите са по-близкият до биз-
неса начин на обучение. Кой обаче е 
по-добрият - университетът или 
академията?

Ние предлагаме алтернатива на конвенцио-
налното образование, което означава че и са-
мото то се различава. Например от към вре-
ме. За година или две може да се постигне 
един резултат, докато за четири – друг. Със 
сигурност академиите, и в частност ние, 
предлагаме по-бърз кариерен старт на хора-
та. Какво по-хубаво от това?

Какво, според Вас, липсва на формал-
ното образование по програмиране в 
България?

Липсва дух. Формалното образоване се пра-
ви, за да го има, а не за да е от полза. Единици 
са хората в университетите, които се опит-
ват да направят нещо прогресивно и с гло-
бално въздействие. Другото, с което няма да 
ви изненадам, е че липсва бизнес насоченост-
та или да го кажем – практиката. За някои 
хора това може да е добре, но това със сигур-
ност не е добър масов модел.

Какви хора посещават вашите кур-
сове?
  Нашите курсове си имат целева група, но се 
посещават от различни хора. Главно са млади 
хора, избрали СофтУни вместо универси-
тет, както и хора, които искат да се преква-
лифицират. Но не липсва нищо в палитрата 
от студенти – хора в чужбина, управители 
на компании, ученици в училище (имаме една 
студентка, която е още в 10-ти клас, а вече 
е завършила СофтУни) и т.н.

Атмосферата в SoftUni е по-скоро 
неформална и отношенията между 
преподаватели и студенти са много 
по-близки до приятелските. Какви, 
според Вас, са плюсовете и минуси-
те от тази комуникация?

Главният минус, който мога да изтъкна, е 
емоционалната зависимост, която придоби-
ваш към студентите, което те кара да се оп-
иташ да огрееш навсякъде и да помогнеш на 
всеки индивидуално, което в мащабите, с кои-
то работим, е почти невъзможно. Плюсове-
те, мисля, че са ясни- от повишаване на жела-
нието и мотивацията в двете страни, до 
дългосрочна общност, от която има нужда 
ИТ обществото.

 Иван Йонков: 

Формалното образоване 
се Прави, за да го има, 
а не за да е от Полза

стрЕмим сЕ да вдъхновим всЕки да 
поЕмЕ по пътя на жЕланията си
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Част от вашия екип 
няма нито навършените 
години, нито, формално 
погледнато, необходима-
та квалификация, за да 
преподават. Въпреки 
това имат впечатлява-
щи знания и умения в об-
ластта си. Как вашите 
курсисти приемат 
факта, че попадат имен-
но в техните групи?

 При някои има известна доза 
скептицизъм, нормално. Пове-
чето хора са повярвали на ини-
циативата на СофтУни, зара-
ди вече видените резултати 
и/или, разбира се, заради ут-
върдени личности като Свет-
лин Наков. Щом си повярвал в 
инициативата, това означава 
и че вероятно вярваш в избора 
на организацията. Щом сме из-
брали някого за преподавател 
(това, разбира се, не е ед-
ностранен процес), значи избо-
рът трябва да е правилен. И да 
вярваш в него. 

Като млада фирма, вие 
се развивате бързо и ус-
пехите ви стават все 
по-големи. Каква е тай-
ната формула за това?

  Нали за това е тайна :-) Това 
е като да ме питат каква ми е 
паролата за компютъра. Паро-
ла е, не се казва. Шегувам се, 
разбира се. Ние сме много гъв-
кави и правим постоянни (по-
някога драстични) промени. 
Променяли сме многократно 
организационната структура 
на компанията, както и учебни-
те програми. Абсолютно па-
зарно ориентирани сме. Ако 
днес спрат да се търсят спе-

циалностите, които предлага-
ме, ще подготвим учебна про-
грама за последната пазарна 
тенденция. Това, естествено, 
няма да е възможно, ако ние са-
мите не се развиваме. Ако зна-
нията, които имахме, се из-
черпваха до тенденцията от 
преди 3, 5 или 10 години, щеше 
да е невъзможно да направим 
нещо съвременно.

Ако трябва да препоръ-
чате на бъдещите сту-
денти, които се интере-
суват от ИТ сектора, 
образование в България 
или в чужбина, кой вари-
ант бихте ги посъвет-
вали да изберат и защо?

Нека всеки прави това, което 
го прави щастлив. Не мога на 
никого да вменя мнението си, 
че трябва да се борим за каузи-
те тук, в България. Ако някой 
се чувства по-щастлив да учи 
и/или живее в чужбина – нека го 
направи. Аз съм живял и извън 
България и мога да претегля на 
везните, че емоционалната 
стойност, която получавам, 
когато направя нещо за бъл-
гарската общност, е много 
по-голяма, отколкото когато 
се „впиша” в чуждата такава.

Има ли сред Вашите кур-
систи отличаващ се, 
особено надарен човек, 
който би могъл да създа-
де нещо качествено 
ново, различно и непо-
знато досега? 

Има, разбира се. Всъщност, 
за да се случи това, е нужно 
просто вътрешна движеща 
сила, която да те дърпа и да ти 

казва, че искаш да направиш 
нещо революционно. Илюзия е, 
че трябва някаква изключи-
телна техническа грамот-
ност, въпреки че имаме и сту-
денти, които се отличават и с 
такава. Стремим се да вдъхно-
вим всеки да поеме по пътя на 
желанията си.

Кое е най-ценното уме-
ние, което получават 
завършващите академи-
ята на SotfUni?

Практически опит и голяма 
доза вдъхновение.

Има ли нещо в използва-
ните методи в акаде-
мията, което бихте по-
добрили или променили?

Постоянно променяме. Няма 
бъдеще без промяна. Това е в 
корените на еволюцията. 
Може и да не си личи за пред 
крайния потребител, но ден с 
ден не си прилича що се отнася 
до използвани методи.

Пожелайте нещо на на-
шите читатели, за кои-
то работата и разви-
тието в ИТ сектора е 
мечта.

Преследвайте мечтите си и 
ги превърнете в цели. Няма 
нищо непостижимо. Това, кое-
то различава хората, които 
сбъдват мечтите си от тези, 
които не го правят, е че първи-
те получават удовлетворение 
от изпълняването на стъпки-
те по реализирането на меч-
тата, а вторите – просто им 
харесва идеята за тази мечта, 
но не и нужните усилия за пола-
гане. Успех и попътен вятър!

акадЕмиитЕ, и в частност 
ниЕ, прЕдлагамЕ по-бърз 
кариЕрЕн старт на хората



Вначалото на 2014 година за-
почнах сериозно проучва-
не на възможностите за 
висше образование, като 
имах интерес към музи-

калната и медийната индустрия като 
цяло. Направих собствено проучване 
и се ориентирах към Мениджмънт на 
медията. В България подобна специ-
алност няма и ми стана ясно, че ако 
искам да уча това, ще трябва да е в 
чужбина. Още не бях наясно дали ис-
кам да уча навън. Но бях наясно, че не 
искам да уча друго. Бях на крачка да 
пропусна първата година, за да се 
ориентирам по-добре и да получа по-
вече информация. Четох, че се орга-
низират изложения, за които обаче 
мислех, че са загуба на време. През 
зимата на 2014-а  бях на ски ваканция 
на Боровец, точно по времето, кога-
то се организираше едно от голе-
мите изложения в България. Бях се 
регистрирал, но не мислех да го посе-
тя. Така или иначе, в деня на изложе-
нието времето не беше добро за ски 
и реших, че вместо да си губя деня 
тук, мога да отида до София. Хем щях 
да видя за какво става дума, хем да 
посетя дядо си, който живее набли-
зо. Още повече, че вече щях да съм 
абитуриент и нямах много време за 
окончателно решение. Така се озовах 
в „Шератон“ на изложението „Све-
товно образование“ за чуждестран-
ни университети, което впослед-
ствие разбрах, че се организира от 
консултантска фирма „Интеграл“. 
Обясних на организаторите, че ня-

Уча желаната специалност 
в университет, за който 

не подозирах, че съществува 

мам особена представа къде искам 
да уча, но със сигурност знам какво 
искам да уча. За моя изненада те ми 
казаха, че това е по-важното, защото 
специалността трябвало да опреде-
ли университета и държавата, а не 
обратното. За по-малко от час полу-
чих напълно безплатна консултация 
къде се предлага тази специалност и 
какви са изискванията и възмож-
ностите на университетите, в които 
можех да я изучавам. Установих, че 
Мениджмънт на медиите не се пред-
лага на много места и в Европа. Въз-
можните дестинации бяха Холандия 
и Англия. След като разбрах кои са 
университетите, се запътих за лична 
среща с техните представители. Не 
знаех, че освен чужденците, предста-
вители на съответния университет, 
на срещите често присъстват и сту-
денти, които вече се обучават там. 
Това е истинска информация от „пър-
ва ръка“. Така се срещнах и с българ-
ката Радина Михайлова - представи-
тел на един от трите университета в 
Холандия, които предлагаха тази 
специалност. Това се оказа решава-
що за мен. Радина представи въпрос-
ния университет по един много 
вдъхновяващ начин, така че за 
по-малко от 15 минути бях почти сигу-
рен, че това ще е бъдещето място, в 
което ще уча. Наличието на музикал-
но студио в базата на университета 
бе допълнителна примамка за мен, 
тъй като от малък свиря на китара, а в 
гимназията имах и музикална група. 
Възможността и като студент да се 
занимавам с музика много ми харе-
са. И така, по-малко от месец след от 
изложението, дойде време за запис-
ване. Тъй като съм от Стара Загора, 
консултантите ме посъветваха да 

Георги Иванов, възпитаник 
на гпЧе „ромен ролан“ - стара Загора, студент 3-ти курс 

по специалността „мениджмънт на медиите“ 
в холандския университет Stenden.

спестя време и вместо до София да 
отида в пловдивския офис на Инте-
грал. Когато се озовах там, се бях 
приготвил да плащам за записването, 
но тогава дойде и най-голямата ми 
изненада, че няма комисионни или 
такси да се запишеш в даден универ-
ситет, партньор на Световно образо-
вание. Оказа се, че не съм прочел до-
пълнителната информация или не 
съм ú обърнал внимание. Самото 
кандидатстване и записване стана 
много бързо и лесно. Единственият 
ми ангажимент след интервюто с 
университета беше да направя копие 
от дипломата си, копие от личната 
карта и да си платя куриерската услу-
га която, като цяло, беше символич-
на. Естествено, бях покрил и крите-
риите за прием, но така или иначе 
това се изисква за кандидатстване за 
всеки университет. Вече трета годи-
на съм студент по Мениджмънт на 
медиите в холандския университет 
Стенден, където се учи здраво, но пък 
с удоволствие. Тук, както във всички 
холандски университети, се обучават 
студенти от цял свят, а практиката е 
задължително условие да се завър-
ши семестърът. Проектната работа, 
при която се работи в групи, ме научи 
на екипност, търпение, помогна ми 
да видя различни модели на поведе-
ние при работа и да приемам различ-
ни гледни точки. Все неща, с които те-
първа ще се срещам и в реални 
условия. Холандия е хубава страна и 
дава много възможности както за 
обучение, така и за пътувания, срещи 
с интересни хора и развитие. След 
този важен за мен избор вече използ-
вам интересните възможности, за 
които получавам информация, без да 
съм предубеден и мнителен.  
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Две от най-търсените специалности в последни-
те години са и тези, за които специалистите 
предричат и динамично развитие по отноше-
ние на професиите, свързани с тях. Информа-
тиката ще обезпечава все повечето дейности, 

замествани от машини, а маркетингът – развитието на па-
зарните отношения. Едно от местата у нас, в които може-
те да получите международно разпозната диплома в тези 
области, както и голям избор от програми, свързани с 
тези области, е Нов български университет.  Университе-
тът предлага голям избор от програми в областите на ин-
форматиката и маркетинга – на български и на английски 
език. 

Обучението в бакалавърските програми на университе-
та е структурирано в две основни части – в първите две 
години студентите получават знания в широк спектър от 
области, близки до избраната от тях специалност, обуче-
ние по чужд език, спорт и изкуства, както и широк избор 
от общообразователни курсове. Имат и определен набор 
от задължителни курсове по специалността си. По този на-
чин те се научават да мислят, да търсят информация и да 
са адаптивни. Възможност за тясна специализация полу-
чават в следващите две години, където изучават само и 
единствено курсове от избраната от тях програма и полу-
чават задълбочени знания и умения. 

Всеки студент в Нов български университет може да 
вземе безплатна втора специалност (майнър програма), 
ако в първите две години е взел успешно всичките си изпи-
ти с много добър успех. 

Всеки студент може да направи и своя индивидуална 
програма – в която запазва водещата програма, по която 
се обучава, но замества част от курсовете с такива по свое 
желание. Така се получават уникални комбинации, които 
правят студентите конкурентни на пазара на труда. 

Магистърските програми на университета са структу-
рирани в 3 семестъра, като има възможност да се комби-
нират семестри и курсове така, че обучението да завърши 
в рамките на една академична година. Студентите също 
могат да направят индивидуална програма, в която да за-
местят набор от курсове така, че да получат точно опре-
делена желана от тях специализация. Често такъв избор 
правят работещи специалисти с няколко годишен трудов 
стаж, които знаят точно от какви знания и умение имат 
нужда за развитието на своята кариера. 

В оБлАСТТА НА ИНФоРмАТИКАТА
Бакалавърски програми
• Информатика
• Информационни технологии
• Мрежови технологии (на английски език)
• Мултимедия и компютърна графика

майнър  програми 
(втора специалност)
• Информатика
• Мултимедия и компютърна графика

магистърски  програми
• Софтуерни технологии в Интернет
• Управление на проекти по информационни 

технологии
• Мултимедия и компютърна анимация
• Вградени и мобилни компютри (на български 

или английски език)

В оБлАСТТА НА мАРКеТИНГА
Бакалавърски програми
• Маркетинг – редовно и дистанционно обуче-

ние

майнър  програми 
(втора специалност)
• Маркетинг – редовно и дистанционно  обуче-

ние

магистърски  програми
• Маркетинг мениджмънт
• Международен бизнес
• Международни бизнес комуникации (на ан-

глийски език)
• Бизнес комуникации – редовно и дистан-

ционно обучение
• Реклама  и бранд мениджмънт 
• Brand Management (на английски език) 

Нов български университет 
преДлага  гОлям изБОр От прОграми 
В ОБлаСтите на инфОрматиКата и марКетинга – 
на БългарСКи и на английСКи езиК 
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материал на Милена Узунова

Какво са бизнес училищата?
Преди да започнем да говорим за бизнес училища-

та в Испания, трябва да изясним какво всъщност 
представляват тези образователни институции. 
Това са университети, които предлагат степени 
по бакалвър, магистър и MBA в областта на бизнес 
науките, а именно: мениджмънт, бизнес админи-
страция, финанси, маркетинг, икономика, човешки 
ресурси и т.н.  Под шапката на бизнес училищата 
попадат както отделни институции, специализи-
рани само в преподаването на бизнес, така и обо-
собени факултети и департаменти, които обхва-
щат тези науки в конкретния университет. В 
повечето случаи бизнес училищата са частни ин-
ституции и, съответо, предполагат високи такси 
за обучение.

Бизнес училищата в Испания
Традиционно Испания не е държава, която се 

свързва с изучаването на точни науки и „сериозни” 
специалности. Топлата и слънчева страна на пръв 
поглед по-скоро привлича кандидат-студенти в 
областта на хуманитарните науки и изкуствата. 
Това обаче наистина е привидно. Испания е култу-
рен, образователен и научен център на испаного-
ворящия свят (който се нарежда веднага след ан-
глоговорящия). Страната определено има какво 
повече да предложи. След демократизирането ú 
през 80-те години започва процес на масово създа-
ване на частни образователни институции, много 
от които са с бизнес или икономичска насоченост. 
Днес тези бизнес училища вече са натрупали соли-
ден опит и авторитет в академичните среди.

бизнес училища в 

исПаниЯ
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Избор на университет
В Испания броят висши училища, специализирани в препода-

ването на бизнес, както и бизнес специалностите в отделни-
те факултети, е значителен. Това кой университет да избе-
рете зависи от предпочитанията ви за регион, език на 
преподаване, такси, възможности за стажове и работа. В по-
вечето специализирани бизнес учлища преподаването е на ан-
глийски език – все пак това е международният език на бизнеса. 
Не е изключено обаче да попаднете и на програми по бизнес на 
испански език или такива със смесено преподаване. Затова 
препоръчваме да разгледате подробно програмата, която 
сте избрали, на сайта на конкретния университет.

На сайта на Едуниверсал (Еduniversal) е публикувана класа-
ция на испанските висши бизнес училища за 2016 година. Прави 
впечатление, че много от тях са разположени в два региона – 
Мадрид (включващ самата столица и региона около нея) и Ка-
талуния. За да сме изчерпателни, ще ви представим и списък 
с имената на независимите университети, преди да стигнем 
до класацията, която включва не само отделни висши учили-
ща, но и факултети.

37обучение в испания

Независими висши бизнес 
училища
 ■ Benedict International Education 
Group

 ■ Caixanova Business School
 ■ EADA Business School
 ■ EAE Business School
 ■ EOI Business School
 ■ ESADE
 ■ ESADE Business School
 ■ ESCP Europe
 ■ ESDEN Business School
 ■ ESERP Business School
 ■ European Business School Madrid
 ■ European University
 ■ FUNDESEM Business School
 ■ Global Business School Barcelona
 ■ Graduate School of Management 
(GSM Barcelona)

 ■ ICADE
 ■ IE Business School
 ■ IESE Business School

 ■ Universidad Camilo José Cela

Позиция университет резултат

1 ESADE Business School 520

2 IESE Business School 410

3 IE Business School 345

4 Universidad Carlos III - Department of Business Administration 192

5 EADA Business School 175

6 Pompeu Fabra University – IDEC & Barcelona School of Management 144

7 Universidad de Navarra - Facultad de Ciencias Economicas y Empresariales 127

8 Universidad Complutense Madrid - Facultad de Ciencias Economicas y Empresariales 122

9 Universitat Autonoma de Barcelona – Department of Business 122

10 Universidad Pontificia Comillas – ICADE Business School 109

Източник: http://www.eduniversal-ranking.com

*  Включва както отделни бизнес училища, така и факултети към по-големи университети.

ТоП 10 НА БИЗНеС УЧИлИЩАТА*

много от УнивЕрситЕтитЕ 
са частни и изискват 
високи такси



Изисквания за прием
Приемът в бизнес училища-

та не се различава кардинал-
но от процедурите, които са 
необходими за прием в други 
програми. Документите, кои-
то ще ви трябват, са:

 ■ Документ за владеене на 
език. Сертификатът, който 
ще ви трябва, зависи от ези-
ка, на който ще се преподава 
желаната от вас програма. 
За испански език най-разпрос-
траненият изпит е DELE, а за 
английски – Cambridge ESOL, 
TOEFL и IELTS. Като положи-
телен факт може да се отбе-
лежи и че повечето програми 
са на английски език.

 ■ Удостоверение за завършено 
образование. Най-често това 
просто означава бакалавър-
ска или магистърска дипло-
ма, но ако решите да канди-
датствате по-рано може да 

го направите и с академична 
справка. И в двата случая ще 
ви трябва превод и легализа-
ция на документите.

 ■ Други изисквания: Дотук със 
стандартните неща. Бизнес 
училищата могат да ви поис-
кат и допълнителни докумен-
ти за някои програми. За МВА 
например може да трябва да 
докажете трудов стаж или 
собственост на някакъв биз-
нес. Частните бизнес учили-
ща пък често имат и изисква-
ния за мотивационни есета, 
препоръки и CV. 

Такси и стипендии
Семестриалните такси в 

бизнес училищата в Испания 
варират според вида висше 
учебно заведение. Много от 
университетите са частни и 
изискват високи такси. Крат-
ка справка с испанските сай-
тове показва, че бакалавър-

ските програми стандартно 
струват около 1200-1500 евро, 
а магистърските – около или 
малко над 2000 евро. Това, раз-
бира се, е доста условно. 
Най-престижният бизнес уни-
верситет в Испания, който 
поддържа силно присъствие и 
на международно ниво – ESADE 
Business School, предлага MBA 
програма за 62 700 евро. Бака-
лавърските програми в другия 
престижен IE Business School 
са в порядъка на 20 000 евро. 
Сред по-достъпните програ-
ми са тези в бизнес училище-
то на университета Pompeu 
Fabra – програмите там започ-
ват от 10 000 евро на година. 
В не дотам престижните биз-
нес училища, като Universidad 
Complutense в Мадрид, успеш-
но ще намерите програма, коя-
то да изисква по-ниски такси 
и същевременно е на високo 
ниво.

По-скъпите университети 
предлагат и стипендии за 
своите студенти. ESADE, на-
пример, предлага стипендия 
за таланти с висок академи-
чен успех и доказани качества 
и умения в размер на до 90% 
от годишната такса. За по-
вече информация относно 
конкретните стипендии за 
конкретните специалности 
препоръчваме да се консул-
тирате с интернет сайто-
вете на университетите.

Възможности за кариер-
на реализация

Ако завършите бизнес в Ис-
пания, най-вероятно ще го-
ворите и испански, и англий-
ски език, което е сериозно 
конкурентно предимство в 
съвременния свят. Най-до-
брите възможности вероят-
но са за работа в междуна-
родни компании, които 
работят и с Испания, и с Бъл-
гария.

Диплома от испански висши 
училища като цяло се котира 
добре в Южна Европа – Пор-
тугалия, Испания, Италия, 
Гърция и т.н. Испанската ди-
плома е и врата към едни от 
най-големите развиващи се 
пазари в света – Южна и Ла-
тинска Америка, особено ако 
е от престижен бизнес уни-
верситет.

испанската диплома Е  врата към Едни 
от най-голЕмитЕ развиваЩи сЕ пазари 
в свЕта – южна и латинска амЕрика
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америКанСКи униВерСитет В България 

ВаШият път КъмУСПЕХА
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3 причини да се влюбиш в живота и 
образованието в Американския 
университет в България:
Качествено образование на световно 
ниво
Две дипломи – от САЩ и България, интердисциплинарно 
обучение и разнообразие от академични програми са 
част от предимствата, които превръщат университета в 
предпочитана дестинация за талантливи студенти от цял 
свят. Образованието в американски стил liberal arts дава 
възможност да се комбинират знания от различни дисци-
плини, което гарантира по-добра професионална реали-
зация в бъдеще. АУБГ осъвременява редовно програми-
те си, за да посрещне променящите се изисквания на 
бизнес средата  в днешния глобален свят. В АУБГ препода-
ват чуждестранни преподаватели, които не само са све-
товно признати експерти в академичния свят, но и практи-
ци с дългогодишен опит, работещи всеотдайно, за да 
създадат изключително академично преживяване за сту-
дентите. Наскоро АУБГ успешно мина през процес за под-
новяване на акредитацията в САЩ. Най-голямата атеста-
ция за качеството, което предлага е, че агенцията, която 
акредитира „Харвард“, MIT и „Бабсън Колидж“, поднови 
акредитацията на АУБГ за максималния срок от 10 години. 

Успешна кариера в световен мащаб
АУБГ заема водещи позиции в рейтинги по успех на възпи-
таниците с 99,8 % от завършилите студенти, които започ-
ват работа или продължават обучението си в магистър-
ски или докторски програми след дипломирането. 
Данните още сочат, че 65% от студентите на Американския 
университет в България получават повече от две предло-
жения за работа или потвърждение за прием за продъл-

жаващо обучение, измежду които да избират. 20% от въз-
питаниците на АУБГ печелят повече от 100 000 долара на 
година, а повече от 20% от по-ранните випуски, завършили 
между 1995 г. и 2000 г. и работещи в САЩ, получават пове-
че от четвърт милион долара на година.

В допълнение, АУБГ заема водещи позиции в рейтингова-
та система на Министерство на образованието за шеста 
поредна година. 5-те академични направления на АУБГ, 
оценени от системата - икономика, компютърни науки, 
бизнес администрация, политически науки и журналисти-
ка и масови комуникации заемат водещи позиции, а спе-
циалност „Бизнес администрация“ е №1 в страната. В до-
пълнение, в четири от направленията,  завършилите АУБГ 
получават най-високи доходи.

 Превъзходно съотношение цена-ка-
чество
Възпитаниците на АУБГ оценяват университета с 6,24 (по 
7-балната система) и определят съотношението цена-ка-
чество за отлично. Този отличен резултат се дължи на 
факта, че спрямо редица конкурентни западноевропей-
ски и американски университети АУБГ предлага по-дос-
тъпна цена (академична такса и цена за условията за жи-
вот), комбинирана с множество възможности за 
стипендии и финансова помощ. Университетът привлича 
отлични студенти и ги окуражава да развият потенциала 
си, без значение от тяхното финансово състояние. Ето 
защо, повечето от тях получават финансова подкрепа от 
университета под формата на финансова помощ, стипен-
дии, преференциални условия за заеми, стажове, програ-
ми за Work & Travel и други.

Научете повече на: www.aubg.edu/why-aubg
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англия се слави 
като една от 
страните с 
най-високи такси 
за висше образо-

вание в рамките на Европей-
ския съюз, но при бакалавър-
ските степени тежестта 
почти не се усеща от студен-
тите, защото могат да из-
теглят изгоден заем от дър-
жавата, с който да покрият 
таксите си.  

До скоро изучаването на ма-
гистърска степен в Англия 
обаче изглеждаше почти не-
възможно за много хора. При-
чината – такъв заем за обуче-
ние не се отпускаше за 
магистри. От миналата годи-
на правилата се промениха и 
държавата вече отпуска за-
еми в размер на 10 000 паунда, 
които да използвате за обу-
чението си.

Всички европейски гражда-
ни могат да се възползват от 
предложението. Правител-
ството гарантира плащания-
та на всички европейски сту-
денти, които ще започнат 
образованието си до 2017 г. 
включително. Какво ще се слу-
чи с тези, стартиращи през 
следващите години, все още 
не е ясно и зависи от условия-
та при Брекзит.

За разлика от заемите за 
бакалавър, тези за магистър 
се изплащат във вашата бан-
кова сметка, а не както до- 

преди – директно в университета. Вие имате ангажимента да 
уредите плащането до университета.
Ако програмата, която сте избрали, се изучава през две или повече 
календарни години, ще получите първата половина от заема през 
първата година, а остатъка – през втората.
Ако вече имате друга квалификция, равняваща се на магистърско 
ниво или по-високо, няма да може да получите заема.
Връщането на заема започва след като завършите курса си и го-
дишната ви заплата надмине 21 000 паунда. Ще плащате 6% от до-
хода ви, надвишаващ този минимум (1750 паунда на месец). Напри-
мер, ако заплатата ви е 2500 паунда на месец преди данъците, това 
значи, че сте с 750 паунда над минимума, от които 6% са 45 паунда.

Ако вече имате заеми за бакалавър, ще трябва да плащате двата 
едновременно.

Лихвата на заема в момента е 4.6% и се преизчислява всеки сеп-
тември.

Крайният срок за кандидатстване е до 9 месеца, след първия ден 
от курса ви. Дори и програмата да продължава повече от една ка-
лендарна година, няма нужда да кандидатствате за заема втори 
път. 

Други методи за финансиране
Макар и по-трудно достъпни, има и други методи за финансира-
не на магистърската ви степен. Те могат да се използват едно-
временно със заема, защото той, за разлика от този за бака-

как да финансираме 
магистърска 
стеПен в англиЯ?
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лаври, може да се използва както за покриване 
на таксите за обучение, така и за да ви по-
могне за разходите за живот. 

Спонсориране от работодател
В България е често срещана практика ма-

гистърската програма да се започне веднага 
след края на бакалавъра. В Англия това се 
случва по-рядко, защото често абсолвенти-
те предпочитат да придобият опит от „ре-
алния“ свят преди да решат коя магистърска 
програма е най-подходяща за тях. 

Това има и друг плюс - ако компанията, за 
която работите след като завършите бака-
лавъра си, ви хареса и има възможност, тя би 
могла да плати за магистратурата ви. В за-
висимост от размера на компанията и поли-
тиките ú за насърчаване развитието на пер-
сонала, помощта може да е за част от 
таксата за обучението или за цялата сума. 

Всичко ще е въпрос на договорки в конкрет-
ния случай - могат например да ви помолят да 
работите няколко дни от седмицата и да 
удължите следването си (обикновено от 
стандартната една година - на две).

Задължително ще трябва да подпишете 
договор, с който ще се задължите да остане-
те във фирмата за определен брой години 
след приключване на курса. Ако решите да 
напуснете по-рано, ще трябва да платите 
част от сумата, която ви е била отпусната 
за следването.

Стипендии
Различни благотворителни организации, 

както понякога и самите университети, от-
пускат ограничен брой стипендии. Проучете 
внимателно всички възможности във ваша-
та област, но помнете, че стипендиите 
най-често са предназначени за британски 
граждани. 

Фондът за стипендии „Иди, учи и се 
върни”

  През 2016/2017 г. „Тук-Там“- сдружение на 
българи с опит и образование в чужбина, ос-
нова фонд за стипендии, който да насърчи 
повече българи да придобият висше образо-
вание в чужбина. 

Фондът за стипендии „Иди, учи и се върни” 
подкрепя мотивирани българи да продължат 
образованието си в чужд университет и след 
това да се реализират в България.

 В първото издание на проекта бяха разда-
дени три стипендии за магистърски програ-
ми в чужбина на обща стойност 11 000 лева. 
През тази година предстои второто изда-
ние на Фонда, в което чрез конкурс ще се раз-
дадат нови стипендии.

 Може да кандидатстваш за една от сти-
пендиите на адрес: fund.tuk-tam.bg. Кандида-
турата ти ще бъде оценявана от жури, със-
тоящо се от успешни социални предприемачи 
и представители на различни неправител-
ствени организации. 

АКТУАлНо ЗА меСеЦА
Крайният срок за кандидатстване във Велико-

британия бе 15 януари, но февруари предлага 
втори шанс за тези, които не са избрали универ-
ситет и специалност навреме. Всички кандида-
тури, подадени в официалния срок, ще бъдат 
разгледани с приоритет, но в някои от универ-
ситетите все още има свободни места за прием 
през септември 2017 г.

Февруари е и месецът на UCAS Extra - втори 
шанс за избор на университет и специалност за 
тези, кандидатствали до 15 януари, и възмож-
ност за късно кандидатстване за закъснелите с 
подаването на документи, до запълването на 
свободните места във висшите училища във Ве-
ликобритания.

Съвсем скоро ще започнат да пристигат отго-
ворите за прием от университетите, а всички, 
които искат да учат дизайнерски специалности, 
трябва да представят портфолио. Канди-
дат-студентите, които трябва да преминат 
през прослушване (или т.нар. audition) – актьор-
ско майсторство, специалности, свързани с 
танци и музика, също ще получат покана за порт-
фолио и audition до края на този месец.

Не забравяйте да проверите и какви са актуал-
ните стипендии, предлагани от университети-
те. Някои от нашите партньори дори имат сти-
пендии само за клиенти на „Интеграл“, така че не 
пропускайте да обсъдите това с образователен 
консултант.

Желаещите да учат висше образование във 
Франция също трябва да се активизират, тъй 
като системата за прием на документи вече от-
вори и процесът за кандидатстване стартира.

В началото на февруари започна подаването 
на кандидатури и в Дания. Крайният срок е 15 
март, а консултантите от „Интеграл“ отново 
припомнят, че в някои университети кандидат-
стването за настаняване става успоредно с до-
кументите за обучение, което прави по-ранно-
то кандидатстване още по-препоръчително.

Само до края на февруари желаещите да учат в 
Австрия ще могат да кандидатстват в University 
of Applied Sciences Upper Austria без да заплащат 
такса. Университетът предлага и подготви-
телна програма по немски език за тези, които 
имат нужда от подобряване на езиковото ниво.

В края на месеца ще се проведе и изложение 
„Световно образование“. Най-големият образо-
вателен форум в България за 15-а поредна година 
ще събере на едно място университети, средни 
училища и езикови ваканции. Само на 25, 26 и 27 
февруари ще се предлагат ексклузивни отстъп-
ки за посетителите на изложението, а регис-
трацията и посещението са напълно безплатни.

ИНТеГРАл – Консултант №1 за  
образование в чужбина.



Намирането на 
с т у д е н т с к a 
квартира е едно 
от най-вълнува-

щите неща, съпътстващи 
следването, особено ако то е 
в чужда страна. Търсенето на 
подходящо място за живеене 
обаче лесно може да се пре-
върне и в изключително стре-
сиращо изживяване - особено 
ако не започнем да планираме 
достатъчно рано и не изгот-
вим резервни планове.
В следващите редове ще раз-
гледаме някои от най-важни-
те неща, които трябва да 
имате предвид, преди да за-
почнете търсенето.

общежитие или квар-
тира

Повечето студенти изби-
рат да живеят в общежитие 
през първата година от след-
ването си. Основните пре-
димства на този вариант са, 
че много лесно може да се за-
познаеш с десетки студенти, 
които, точно както и ти, не 
познават почти никого в но-
вия град, който трябва да се 
превърне във ваш дом през 
следващите няколко години. 
Почти е гарантирано, че ще 
има поне едно парти в някои 
от апартаментите в обще-
житието всяка вечер, а създа-
ването на приятелства, поне 
на теория, никога не е било 
по-лесно. Общежитията обик-
новено се намират в самия 
кампус, така че сутрин ще мо-
жеш да ставаш няколко мину-
ти преди лекцията. 

Минусите на живота в обще-
житие са, че понякога може да 
ти се струва прекалено шумно 
и да не можеш да се концен-
трираш върху уроците. Сте-
реотипът гласи, че студенти-
те първа година не са от 
най-подредените и често може 
да се озоваваш в спорове за 
това кой не си е измил чинии-
те. В повечето случаи обще-
житията във Великобритания 
са по-скъпи от частните квар-
тири. 

Ако решиш да живееш в 
квартира, вероятно пак ще 
споделяш общите помещения 
с поне двама други души. В по-
вечето случаи обаче те няма 
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да са студенти първа година, така че вероят-
но квартирата ще е по-тиха от общежитие-
то на колегите ти. Наемът, вероятно, ще е 
по-евтин, но, освен ако в договора ти не пише, 
че са включени и сметките, ще трябва да пла-
щаш за ток, вода, газ и интернет. Ако съквар-
тирантите ти не са студенти, е важно да 
проверите дали трябва да плащате данък на 
общината - студентите са освободени от 
този данък, но не и работещите. Ако живееш 
в смесена къща, може да ти се наложи и ти да 
плащаш данък. Той, в общия случай, се опреде-
ля от състоянието и големината на къщата.

Кога да започнем да търсим кварти-
ра? 

Първата година е важно да започнеш проуч-
ването за това къде би останал още преди да 
получиш оферта от съответния универси-
тет, за да можеш да реагираш бързо при нуж-
да. Щом получиш офертата си, побързай да се 
увериш, че няма да изпуснеш мястото, което 
си си харесал - в университетските градове 
често скоростта е решаваща, за да получиш 
желаната квартира или общежитие. 

С кого да живеем?
Първата година почти със сигурност ще жи-

вееш с непознати. Ако не случиш на съкварти-
ранти в общежитието, не забравяй, че можеш 
да помолиш да бъдеш прехвърлен на друго мяс-
то. Повечето университети разбират колко 
голямо влияние върху психичното здраве на 
студентите има мястото на живеене и са го-
тови да направят всичко възможно, за да се 
уверят, че нямате проблеми. Ако все пак срещ-
неш такива - обърни се към студентския съ-
вет. 

Втората и третата година можеш да избе-
реш да живееш с приятели от твоя или друг 
курс. Добра идея е преди да вземете крайно 
решение да поговорите за навиците си и да се 

разберете да поделяте по равно домашните 
задължения. 

Кога да започнем да търсим квар-
тира? 

Много английски студенти често започ-
ват да търсят квартира още през декември 
или януари - знайте обаче, че тогава цените 
може да са малко по-високи, а и не се знае 
дали ще продължите да се разбирате с гру-
пичката ви от приятели от първите два ме-
сеца и след половин година. 

В същото време не оставяйте търсенето 
за последния момент, защото може да не на-
мерите нищо навреме. Ако все пак нямате 
късмет и нямате приятел, на чиито под 
може да спите, докато намерите квартира, 
потърсете хостели в района, където може 
да останете временно.

Оптималното време за започване на тър-
сенето е през март или април. 

Посредници
Повечето студенти избират да търсят 

кварита чрез агенция - това може и да е до-
бра идея, но преди да се доверите на кон-
кретна фирма, проверете репутацията ú в 
интернет. Има много агенции, които се сла-
вят с некомпетентността си, а в същото 
време ще ви таксуват голяма сума пари.

Винаги може да опитате да намерите квар-
тира и без посредници - сайтове като 
Gumtree oбикновено имат добри предложе-
ния. 

Права
Не забравяйте, че като наематели имате 

много права, които ви предпазват от недо-
брожелателни хазяи или агенции - информи-
райте се какви са те и не се притеснявайте 
да се обърнете за помощ към студентския 
съвет, ако имате нужда. 

43полезни съвети
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северното кралство често е описвано като една от 
най-социалните държави в света. Не можем да кажем 
„най-социалната”, само защото конкуренцията в тази 
категория от другите скандинавски страни е наисти-
на сериозна. Но едно нещо е безспорно - философията, 
според която датската държава е организирана, е на 

големи държавни разходи, високи данъци и широка мрежа от социал-
ни защити за хората.
  Това си личи много силно и в образователната система. Макар да 
има и частни учебни заведения, огромното мнозинство от универ-
ситетите и училищата са държавни. Там се инвестират много се-
риозни средства и това позволява на висшите училища да предла-
гат безплатни програми за студентите от Дания и останалите 
страни от Европейския съюз.

Чуждестранните студенти в дания
С оглед на казаното дотук не 

е изненада, че Дания се е превър-
нала в истински магнит за сту-
денти от по-бедните страни в 
Европа. Особено силно присъст-
вие има на младежи от Прибал-
тийските страни - Литва, Лат-
вия и Естония. Румънците и 
поляците също са доста, 
най-вече във висшите училища 
в столицата Копенхаген. В 
страната има и българска об-
щост, която наброява 8111 души 
към края на 2016 година. 

В нея влизат и икономически 
емигранти, но броят на студен-
тите непрекъснато се увелича-
ва, заради активната политика 
на датските висши училища за 
участие в различните форуми 
за образование в чужбина, кои-
то се провеждат у нас. Можем 
да кажем, че поне 1500 от наши-
те сънародници в северната 
страна са студенти. 

верситети не правят изклю-
чение: 

 ■ Диплома за средно образо-
вание (можете да канди-
датствате и с академична 
справка, ако още не сте при-
ключили училище).

 ■ Езиков сертификат: CAE; CPE; 
TOEFL или IELTS (ако прите-
жавате друг сертификат, 
аналогичен на тези, най-добре 
се свържете с конкретното 
висше училище, което ви ин-
тересува. Възможно е да бъде 
признат, ако отговоря на нуж-
ното ниво).

 ■ Формуляр за кандидатства-
не. Изложенията за кандидат-
стване в чужбина са идеално-
то място, за да се запознаете 
с тях. Затова - горещо ви пре-
поръчваме да се разходите, ако 
имате възможност. 

Магистър
Магистърските програми в 

Дания обикновено продължа-
ват по 2 учебни години. Българ-
ските дипломи за завършена ба-
калавърска степен се приемат 
навсякъде в страната. Магис-
тратурите също масово се 
предлагат и на английски език, 

Бакалавър
В Дания можете да откриете 

над 500 бакалавърски програми, 
голяма част от които се пред-
лагат и изцяло на английски 
език. Обучението продължава 3 
години, а не 4 както в България. 
Това е допълнително предим-
ство, защото предполага 
по-бърза реализация на пазара 
на труда и по-малко разходи за 
студентски години. Бакалавър-
ската степен в Дания се призна-
ва по цял свят и се ползва със се-
риозен престиж. С диплома от 
скандинавската страна може 
да си намерите работа в прак-
тически цяла Западна Европа.

Как се кандидатства
 ■ Редовните ни читатели зна-
ят, че има „стандартен” па-
кет документи, които трябва 
да подготвят, ако смятат да 
кандидатстват в чужбина. Из-
искванията на датските уни-

44
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разлики. Например - ако се интересувате от ин-
женерни науки и специалности с по-техническа 
насоченост, то може да проверите възмож-
ностите за обучение в датския технически уни-
верситет. Датското правителство ясно оце-
нява важността на ИТ специалистите за 
бъдещето на икономиката и създава специализи-
ран ИТ университет. За икономически дисципли-
ни или МВА - Копенхагенското бизнес училище е 
точното място. Творческите личности пък мо-
гат да проверят Висшето училище по дизайн в 
Колдинг… Въобще - възможностите са много. 

По-долу прилагаме таблица с най-добрите 
висши училища в Дания, според онлайн класаци-
ята Уебометрикс (Webometrics). Хубавото е, че 
можем да сравним представянето на всеки уни-
верситет както в страната, така и в световен 
мащаб. 

Кариерна реализация и живот в дания
Статистиката на датското правителство 

показва, че цели 55 на сто от студентите, за-
вършили в Дания, избират да останат в сканди-
навската страна. Решението не е трудно за 
обяснение - това е добре уредена страна, с ви-
сок стандарт на живот. Не всичко обаче е тол-
кова розово. Животът в Дания си има своите 
предизвикателство.

Като начало - няма проблем да завършите в 
Дания, владеейки само английски език, но ако ре-
шите да живеете постоянно и да си търсите 
работа, бързо ще установите, че хората очак-
ват да научите и местния език. Датският при-
лича на немския… Тоест - труден е. 

Второто голямо предизвикателство е свър-
зано с разходите. Стандартът на живот е ви-
сок, но това означава и високи цени. Току що за-
вършил младеж, при това чужденец, не може да 
разчита нито на много висока стартова запла-
та, нито на социални помощи. 

Но положителното е, че Дания има силна и 
добре развита икономика, което означава, че 
възможности за реализация ще се намерят, сти-
га да търсите достатъчно упорито.

ТоП 10 НА УНИВеРСИТеТИТе В ДАНИя
класиране 
в дания

класиране 
в света висше училище

1 93 Копенхагенски университет / Københavns Universitet

2 134 Аархуски университет / Aarhus Universitet

3 176 Датски технически университет/ Danmarks Tekniske Universitet

4 340 Аалборгски университет / Aalborg Universitet

5 414 Университет на Южна Дания / Syddansk Universitet

6 801 Копенхагенски бизнес университет / Handelshøjskolen i København

7 1094 Университет на Роскилде / Roskilde Universitet

8 1185 Копенхагенски ИТ университет/ IT-Universitetet i København

9 5013 Колеж Сяеланд / Sjælland

10 5618 Висше училище по дизайн в Колдинг / Designskolen Kolding
Източник: Webometrics

а чуждестранните студентите са дори по-го-
лям процент отколкото при бакалавърските 
програми. 

Докато завършилите бакалавърски програми 
по-често остават в Дания след приключването 
на образованието си, статистиката показва, 
че много магистри се завръщат в родните си 
страни. Фактът, че са прекарали по-кратко вре-
ме в скандинавската страна и не са загубили 
контакт с родината вероятно може да обясни 
това.  

Как се кандидатства 
Кандидат-магистърският процес не е много 

по-различен по своята същност. Трябва ви ди-
плома за завършено образование, езиков серти-
фикат и стандартен формуляр за кандидат-
стване. Изискванията обаче са по-високи. 
 ■ Трябва да представите диплома за завършена 
бакалавърска степен. Университетите предла-
гат т.нар. „условен прием”, при който може да 
кандидатствате и с академична справка преди 
да сте завършили.

 ■ Често се налага да представите препоръки от 
двама университетски преподаватели. Съвет-
ваме ви да потърсите такива с по-висок ака-
демичен ранг и преподаващи по предмет, въз-
можно най-свързан със специалността, в която 
искате да кандидатствате.

 ■ Знанието на чужди езици също е задължително. 
Английският няма смисъл да го коментираме. 
Трябва ви минимум ниво С1 по общоевропейска-
та езикова рамка. Втори чужд език е сериозно 
конкурентно предимство.

най-добрите университети
Хората често ни питат кой е най-добрият 

университет в дадена страна. Ако трябва да го-
ворим най-общо, то не може да не споменем Ко-
пенхагенския университет. Висшето училище в 
датската столица попада сред световния топ 
100 (единствено от страната) и се ползва с го-
лям авторитет в и извън пределите на Дания. 

Но за конкретни специалности може да има 
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Oт яростните ви-
кинги до Нобело-
вата награда за 
мир в рамките 

само на няколко века, Швеция 
наистина си е заслужила репу-
тацията на модел за развиващо 
се общество. Държавата е една 
от най-богатите европейски 
страни. Известна е с развита-
та си социална система и висо-
кия стандарт на живот. Стра-
ната е член на Европeйския 
съюз, а по форма на управление 
е кралство. 
Населението на Швеция възли-
за на около 10 милиона души. То е 
неравномерно разпределено по 
територията на страната - 
най-гъсто населени са южните 
райони, особено крайбрежията. 
Северните и южните части на 
Швеция значително се различа-
ват по отношение на стил и на-
чин на живот. Докато на юг  мо-
дерната цивилизация 
присъства във всеки елемент 
на съвременния живот, то на 
север хората все още разчи-
тат главно на традиционни 
отрасли като отглеждането 
на елени. Най-големите градове 
са съответно Стокхолм с насе-
ление на градската агломерация 
над 2 000 000, и Гьотеборг, чия-
то агломерация е дом на около 
1 милион души. Тъй като Шве-
ция е атрактивно място за ра-
бота, тук живеят и голям брой 
емигранти - около 15% от общо-
то население на страната. 

Официалният език е шведският. По-голяма част от шведите гово-
рят и английски на високо ниво, така че не се притеснявайте от 
езиковата бариера. Много фирми имат условие английският да 
бъде техен работен, както и много университети предпочитат 
него пред шведския. Разбира се, говори се и на други езици като 
финландския, арабски, испански, немски.

Образование
Швеция е една от малкото държави, които предлагат безплатни 
бакалавърски програми на английски език за чужденци. Това нареж-
да страната редом с Дания сред първенците по нискобюджетни и 
в същото време качествени възможности за придобиване на за-
падна диплома. Кандидатите трябва да притежават диплома за 
средно образование с висок среден успех, отлични оценки по пред-
метите, задължителни за съответната програма, както и силна 
лична мотивация. Освен бакалавърски програми, шведските уни-
верситети предлагат и голямо разнообразие от магистърски про-
грами на английски език, като и тук важи правилото за висока ди-
плома и много добър резултат на езиковия тест (TOEFL, IELTS, 
CAMBRIDGE, а за някои и GMAT).
Липсата на такси обаче далеч не е единственото предимство на 
Швеция като образователна дестинация. Страната е привлека-
телна и за онези, които държат на качественото обучение с ак-
цент върху практиката. Шведските университети са тясно свър-
зани с индустрията и бизнеса – много често по време на следването 
си 
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за Една година от УчЕбнитЕ 
дисциплини сЕ изисква 
да бъдат събрани обЩо 
60 крЕдита

студентите работят по про-
екти, предоставени от различ-
ни компании с интерес в съот-
ветния сектор.
Научните изследвания в швед-
ските университети и компа-
нии са наложили много светов-
ноизвестни изобретения като 
компютърната мишка, устрой-
ството „Bluetooth”, популярния 
Skype, системата за опаковки 
Tetra Pak, електрокардиостиму-
латора, сачмения лагер и маши-
ната за диализа. Malmö University 
е отличен представител на 
това първокласно образование - 
той е едно от най-големите ви-
сши учебни заведения в Шве-
ция, предлагащи изключително 
наситена интернационална 
среда за обучение. 

Предпочитани специалности
Единодушно е мнението на кон-
султантите, че предпочита-
ните специалности са в на-
правленията международен 
бизнес и предприемачество, 
международни отношения, ев-
ропеистика, политически нау-
ки, компютърни науки, марке-

тинг, мениджмънт и финанси. 

Видове програми
Образователната система в 
Швеция предлага бакалавърска, 
магистърска и докторска сте-
пен. Кредитната система, 
действаща в другите европей-
ски държави, е в сила и тук, като 
за една година от учебните 
дисциплини се изисква да бъдат 
събрани общо 60 кредита. 

 ■ Бакалавърска програма – над 
100 международни програми 
на английски и шведски. След-
ването е комбинация между 
теория и практика и можете 
да очаквате много възмож-
ности през студентските си 
години. Бакалавърските про-
грами са по 3 години, като ще 
имате нужда от 180 кредита, 
за да се дипломирате. Завърш-
вате бакалавърската степен 
след шестия семестър с пи-
сане и представяне на бакала-
върска теза.

 ■ Магистърска програма – над 
900 програми се предлагат 
на английски, като броят им 

постоянно расте. Повечето 
магистърски програми имат 
практически елементи и изис-
кват креативно мислене. Те са 
с продължителност една или 
две години, сътветно, за да 
завършите, ще ви трябват 60 
или 120 кредита. 

 ■ Докторска програма – 
най-важният фокус на док-
торските програми в Швеция 
е дисертацията. Докторанту-
рата е в по-голямата си част 
изследователска дейност, но 
теорията също е важен ком-
понент (тя е организирана 
под формата на малки курсове 
и семинари). Програмите са по 
4 години, съответно 240 кре-
дита. Възможностите за фи-
нансиране са две: университе-
тът, който сте избрали, или 
външни източници. Докторан-
тите получават и заплата. 

Настаняване и разходи 
за живот
Швеция традиционно е в Топ 5 
на страните с най-висок жиз-
нен стандарт в Европа, като 
това е причина цените там да 
са по-високи от тези в повече-
то страни от ЕС.

Вариантите за настаняване в 
самостоятелна квартира, об-
щежитие или стая със съквар-
тирант определят разликата 
в цените, като те са, приблизи-
телно, около 600 евро на месец. 
В тези суми обикновено са 
включени разходите за вода, 
електричество и отопление. 
Отделно за храна и транспорт 
ви трябват около 300–350 евро 
на месец. Предвидете допълни-
телно пари за учебни пособия и 
материали. На студентите от 
ЕС е разрешено да работят по 
20 часа на седмица през учебно 
време и 40 часа през лятото, 
като някои университети сти-
мулират студентите да тър-
сят платени стажове в неучеб-
но време. В по-големите градове 
традиционно има по-голяма 
възможност за намиране на по-
часова работа.
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ричард Файнман е един от най-забележителните американски физици на 20-ти век. През 1959-та 
година той изнася лекция на тема нанотехнологии.  Хрумва му, че биологичните процеси проти-
чат на едно много по-миниатюрно ниво от това на тогавашните най-малки машини, че техни-
ката и науката биха били в състояние да наблюдават химичните процеси и да ги променят. 
Там той задава два въпроса, а именно: „Защо не можем да напишем и съберем 24 тома от енци-

клопедия „Британика“ на върха на игла?“ и „Има ли начин да се направи по-мощен електронен микроскоп?“. 
Въпросите на Файнман по-късно били публикувани във февруарския брой на списание „Caltech’s Engineering 
and Science“. Мнозина твърдят, че в статия за списанието за пръв път се обяснява понятието нанотех-
нология. Въпреки това Файнман никога не е използвал този термин.  За първи път той е въведен през 
1974 година от професор Норио Танигучи.
Ако трябва абсолютно коректно да опишем какво е нанотехнология, то това е: „област от приложните 
науки, а също така и висока технология, която покрива широк диапазон от теми, но основната обединя-
ваща тема е контрол над веществото на микроскопично ниво при размери по-малки от 1 микрометър, 
както и създаването на устройства на такова ниво, съизмерими с размера на молекулите.“ Думата има 
старогръцки произход и означава джудже. Нанометър пък е една милиардна част от метъра и е равен на 
1/80 000 част от дебелината на човешкия косъм. Съвременните учени са вече в състояние да обработ-
ват частици с размери 1/100 от нанометъра

материал на Борислав Борисов с подкрепата на
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нанотехнологии

основни приложения
 Медицината е сред най-подхо-
дящите науки, осигуряващи 
възможности за приложение на 
нанотехнологиите. Трите съ-
ществени области на приложе-
ние са анализите на данни и из-
следвания, процесите на 
усвояване на активните лекар-
ствени съставки и биосензори-
те.
 В областта на лечението на 
рака се разработват по-добри 
целеви лекарства. Това е голямо 
предимство, тъй като тради-
ционната химиотерапия обик-
новено причинява странични 
щети - често уврежда здрави-
те тъкани, защото не различа-
ва туморните от нормалните 
клетки. 
Нанотехнологията има потен-
циала да окаже положителен 

ефект и върху околната среда. 
Например, учените биха могли 
да програмират нанороботи, 
които да възстановят изтъня-
ващия озонов слой, да премах-
нат замърсяванията от водо-
източниците и да изчистят 
нефтените петна. Дърводоби-
вът и минодобивът ще бъдат 
изместени от създаването на 
тези ресурси с помощта на на-
нотехнологиите. В компютри-
те, лидерът Intel използва нано-
покритие на определени 
компоненти за увеличаване на 
общата площ. Приложения вече 
има в тежката промишленост, 
в космическата индустрия, в 

производството на материали 
като стомана и алуминий, къде-
то с помощта на нанотехноло-
гиите ще могат да се отстра-
нят всички примеси. 

България
И в България има компании, кои-
то се занимават с нанотехно-
логии -  малки или средно големи 
като „Нано Туул шоп“ и  
„Смартком“. Отскоро има и бъл-
гарска фирма, която създава 
продукти в областта на нано-
технологиите за медицински 
цели и вече има няколко патен-
та в Швейцария, ЕС и САЩ.  

мЕдицината Е срЕд най-подходяЩитЕ наУки, осигУряваЩи 
възможности за приложЕниЕ на нанотЕхнологиитЕ



Специалност
Нанотехнологията е доста обширна област, така че за изу-
чаването ú ще са ви нужни страст към физиката, химията, 
електроинженерството и биологията. Заради мултидисци-
плинарния си характер, тя се предлага по-често като магис-
търска програма или специализация. В западните универси-
тети изучаването на тази специалност дава достъп до 
лаборатории от изкючително висок клас. В зависимост от 
университета, който сте избрали, е вероятно да има разли-
чен акцент в обучението ви – върху физиката, химията или 
биологията, като изучаваните дисциплини могат да бъдат 
следните:
- Органична химия, Математика, Модерни материали в нано-
технологиите, Светлина и материя, Електричество и магне-
тизъм, Нанонаука и нанотехнология, Наномашини и наночас-
тици, Относителност и частици, Спектроскопия, 
Молекулярна биология, Термална физика, Наноскала, Нанофизи-
ка, Микро структури, Фотоника, Орбитално движение, Елек-
тро инженерство,  Ядрена физика, Биохимия, Квантова меха-
ника, Физическа химия, Астрофизика, Радиационна наука, 
Супер производителност и т.н.

Кариера
С диплома в областта на нанонауката и нанотехнологията 
можете да продължите с изследователска работа или да за-
почнете да се занимавате с химическо инженерство, научна 
журналистика, да преподавате, да изнасяте лекции, да рабо-
тите във водещите технологични компании в света или да за-
почнете производствен бизнес. За да имате успешна кариера 
е нужно не само да разбирате нанонауката в рамките на дисци-
плините, които ще изучавате - важно е да разбирате основи-
те на първо място, а те са главно в областта на физиката.

Бъдеще
В момента нанотехнологията бележи бърз ръст. Надеждите 
са, че тази наука ще доведе до революционни открития и раз-
работки в медицината, информационните технологии и опаз-
ването на околната среда. Бъдещите прогнози са, че наночас-
тиците ще започнат да транспортират определени 
медикаменти до конкретни части от човешкото тяло, ще за-
почнат да се въвеждат и в облеклото, като по този начин ще 
бъде следено кръвното налягане, температурата на тялото 
и сърдечният ритъм. Друг потенциал, който се влага в нано-
частиците, е химиолечение, което би могло да убива ракови 
клетки. 
Нанотехнологията посочва бъдещето за следващите десе-
тилетия и отваря нови възможности на пазара. В експертни-
те кръгове и в медиите тя е известна като ключовата тех-
нология на XXI век. Много страни харчат милиони, дори 
милиарди долари, за развитието на нанотехнологията. САЩ 
е на първо място в тази класация с над 3 милиарда долара го-
дишно за проекти в областта, втората позиция е за Китай, а 
третото място се разделя между Япония и Германия. В Герма-
ния се работи под формата на проекти между обществени 
изследователски институти и предприятия. Съществуват 
и центрове по нанотехнологии, които се различават по тема-
тичните си специализации. Те са свързани с големи предприя-
тия, висши учебни заведения, изследователски институти, 
търговски камари.

Бакалавърски и магистърски програми
по нанотехнологии 

и свързаните с тях специалности 
като нанофизика, нанобиотехнологии, 
наномедицина, наноинженерство и др. 

се предлагат в редица 
европейски университети.
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италия е държава, 
която няма нужда 
от подробно описа-
ние на красивата 
природа, велико-

лепното изкуство, впечатля-
ващата култура, вкусната 
храна, доброто вино,  или мо-
дата, футбола и туризма ú, 
защото всеки е чувал, чел или 
гледал нещо за нея. Същото 
важи и за Рим, някога център 
на могъщата Римска империя, 
и за забележителните памет-
ници, останали от времето на 
империята, които придават 
на града допълнителна вели-
чественост и чар. Разбира се, 
някои от тях са останки от 
мрачен период от историята, 
но тяхната драматична на-
товареност може само да 
послужи като нагледен при-
мер за възможните възходи и 
падения в морала и развитие-
то на цели общества и култу-
ри. Сега ще разгледаме един 
такъв пример, Колизеумът – 
сграда, която е въплъщение на 
архитектурните и инженерни 
достижения, но и на жесто-
костта на времето си.

Историята
   Преди хора да се заселят на територията на днешен Рим, в до-
лината, в която сега се намира Колизеумът, се събирали водите 
от околните хълмове и образували езеро. Между 508-44 г. пр. Хр., 
римляните пресушили долината и построили там къщи, общест-
вени сгради и храмове. През 64 г. сл. Хр. в града избухва голям по-
жар, който гори цели шест дни. Император Нерон организирал 
раздаване на помощи от собствените си средства, а след пожа-
ра отворил вратите на дворците си за бездомните и осигурил 
храна за оцелелите. На мястото на опожарените сгради Нерон 
построил огромен нов дворец – счита се, че е бил между 160 000 
и 480 000 квадратни метра. 
    
   След неговата смърт и година на размирици, новият импера-
тор Веспасиан връща на римляните част от земята, присвоена 
за двореца, и започва изграждането на нова обществена сграда, 
амфитеатър, на мястото на езерото на Нерон в центъра на до-
лината (през 71-72 година сл. Хр.), а през 80 г. синът му го открива 
официално с тържествени игри, които продължават хиляда дни. 
В повечето случаи се приема, че сградата е изцяло завършена от 
Домициан, брата на Тит. Наричан е Амфитеатър на Флавиите 
или Амфитеатър на Цезарите, а името Колизеум му е било даде-
но към VIII век заради намиращия се до него Неронов колос. Коли-
зеумът е построен като подарък за римските граждани, тъй 

от древността до наши дни

арена 
на историЯта 

материал на Ива Йохан Ганчева



като единственият амфитеатър по това вре-
ме – построен през 29 г. пр. Хр., е бил вече тесен 
за населението на столицата. Идеята е била иг-
рите и представленията, които се провеждали 
на него, да тушират недоволството на гражда-
ните. Тъй като изразът „хляб и зрелища“ се 
свързва неизменно с Древен Рим, явно целта е 
била постигната. 

знаете ли, че... древните римляни влизали без-
платно в Колизеума и освен това получавали 
храна по време на игрите, които понякога про-
дължавали до 100 дни.

Време на разруха
   През годините Колизеумът е бил частично раз-
рушаван от пожари и земетресения, най-сериоз-
но през 217 г., когато голяма част от амфитеа-
търа, който гори в продължение на дни, и от 
постройките в района около него, са разрушени. 
От оригиналната сграда остава само скелетът, 
а повторното му изграждане отнема повече от 
30 години. Последната гладиаторска битка се 
състои през 404 г., когато император Теодосий 
налага християнството и забранява езически-
те обичаи. По време на Вестготската война 
амфитеатърът е изоставен и околностите му 
са използвани за гробище, тъй като обсадите на 
града не са позволявали погребенията да се из-
вършват извън градските стени. След войната 
тези малки гробища на свой ред са „погребани“ 
под два метра пръст, като едно от тях е от-
крито едва през 1895 г. 

   От VI до IX век е времето на занемаряване на 
Колизеума. Долината започва да се запълва с 
пръст, построен е път, който минава през аре-
ната, а сградата, вече собственост на църква-
та „Санта Мария Нова“, се разграбва. От XV до 
XVIII век е превърната в каменоломна, а мате-
риалите от нея са използвани за строежа на 
църкви и дворци. През 1750 г. папа Бенедикт XIV 
забранява с папско постановление разрушаване-
то на Колизеума, посвещава го на Страстта 
Христова в памет на мъчениците, загинали в 
него, и поставя началото на възстановителни 
работи, които продължават и до днес. През го-
дините там се провеждат свети процесии, френ-
ските окупатори планират да го превърнат в го-
лям археологически парк, постепенно се 
разкриват различни нива, затрупани от пръс-
тта, а Мусолини го използва за фашистките си 
митинги.

знаете ли, че... в строителните дейности учас-
тие са взели над 60 000 еврейски роби, а сграда-
та имала 80 входа и побирала 50 000 зрители. 
Площадът около Колизеума вероятно е един-
ственото място в Рим, запазило същата височи-
на, на която е било и в древни времена. Нивото на 
стария Рим е с 8-15 метра по-ниско от това на 
днешния, като средно годишно то се е покачвало 
със 7,5 мм. Но все пак големите каменни плочи око-
ло Колизеума са същите, по които са ходили и 
древните римляни.

51kултура 5151
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Архитектурно-инженерно постижение
  Арената, където са провеждани представле-
нията, гладиаторските игри и ловните сцени, 
e направена от дърво и е покрита с жълт пя-
сък. За строежа на сградата са използвани 
травертин, туфени блокове, тухли и цимент. 
Комбинацията от различни материали подо-
брява еластичността на цялата сграда: ос-
новните пиластри са направени от травер-
тин, радиалните стени от травертин и туф, 
сводовете са отлети от цимент, стените са 
измазани и боядисани в бяло и червено, но 
по-голямата част от замазката днес е изчез-
нала. Входовете са украсени с картини и ма-
зилки, които почти не са оцелели през векове-
те.

знаете ли, че... амфитеатърът е покриван със 
сенник, за да предпазва зрителите от слънце-
то. Той се е крепял на 240 дървени греди и е бил 
покрит с платна, закрепени с въжета и с дупка 
по средата. Две трети от арената са били за-
крити, а сенникът е бил наклонен към центъра, 
за да улавя вятъра и да го насочва към зрите-
лите, като това се е регулирало с въжетата.

   Сградата включва множество коридори, кои-
то извеждат навън и се намират зад местата 
за сядане. Конструкцията на коридора е така-
ва, че в случай на опасност, целият амфитеа-
тър можел да бъде евакуиран за 5 минути, как-
то и запълнен отново за около 15.

Арена на смъртта
   Няма единодушно мнение за произхода на 
гладиаторските игри – смята се, че са етруски 
обичай при смъртта на високопоставен мъж или 
че произлизат от Кампания, район около Неапол, 
където са намерени погребални картини, изобра-
зяващи дуели и състезания с колесници. Първона-
чално игрите са организирани на конкретен ден и 
по конкретен повод. Към края на Империята игри 
са се провеждали през 177 дни от годината, като 
ставали все по-пищни и зрелищни. Раздавали се 
подаръци на публиката – малки топки или плочки, 
върху които имало отпечатан образ на награда-
та, която щели да получат (храна, роб, дори къща 
или кораб), а за освежаване на хората от горе се 
хвърляли листенца от цветя и парфюми.
   
   Смята се, че около 500 000 човека и над милион 
диви животни са загубили живота си на арената 
на Колизеума. Западният му изход бил наречен 
Портата на смъртта, защото през него изкарва-
ли мъртвите гладиатори. Много често затвор-
ниците, които щели да бъдат хвърлени на диви-
те животни, решавали да се самоубият, вместо 
да бъдат разкъсани на сутрешното шоу.
  
   Днес Колизеумът, освен като туристическа  
атракция, се използва и като сцена за изкуство 
(правят се концерти, снимат се филми). Мрачна-
та му история не е забравена, но остава само в 
разказите на гидовете по напечените камъни 
над арената.

използвани са материали от dragobuild.com, www.the-colosseum.net, idi.bg.





с  
тази фраза ос-
тава в исто-
рията една ис-
т о р и ч е с к а 
личност, из-
п р е в а р в а щ а 
времето си и, 

по тази причина, спечелила си 
и възхищение, и заклеймява-
не. Галилео Галилей - италиан-
ски учен, поставил основите 
на съвременната механика и 
направил някои от най-значи-
мите открития в астроно-
мията, но, едновременно с 
това, и преследван, защото 
противоречи на догмите на 
католическата църква и под-
копава устоите ú. За живота 
и работата му като учен се 
знае много, но често митове 
се преплитат с реалност, а 
пет века по-късно е наисти-
на трудно да се отдели едно-

то от другото. Все пак, до-
колкото е възможно, ще 
опитаме да разсеем мъглата 
и да отделим това, което 
със сигурност се е случило, 
от това, което е, макар и за-
бавна, измислица.

Кратка биография
  Галилео Галилей е роден през 
1564 г., вероятно на 15-ти 
февруари, в Пиза, Италия. 
През 1581 г. става студент по 
медицина в университета в 
родния си град, а през 1589 г. 
започва да преподава в него. 
Три години по-късно се мести 
да преподава в Падуа, където 
прекарва следващите 18 го-
дини от живота си. След 
това постъпва като придво-
рен философ при Козимо II Ме-

дичи, а от 1611 година е част 
от Академия де Линчеи. 

Галилей и науката
  Той остава в историята със 
значимите си приноси към 
физиката и астрономията и 
като един от основополож-
ниците на точното естест-
вознание. Законът за инер-
цията, законът за 
свободното падане, за движе-
нието на тяло върху наклоне-
на равнина и за тяло, хвърлено 
под ъгъл спрямо хоризонта, са 
само малка част от неговите 
открития. Като добавим и за-
кона за събиране на движения-
та и този за постоянство на 
периода на люлеене на мате-
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материал на Ева Дончева



матическото махало, спокойно можем да кажем, 
че именно Галилей е ученият, от когото динами-
ката води своето начало. Сред откритията му 
в областта на астрономията пък се нареж-
дат четирите спътника на Юпитер, носещи 
неговото име и до днес,  както и фактът, че 
повърхността на Луната не е гладка, а е из-
пъстрена с множество кратери и планини. 
Систематичните астрономически наблюде-
ния водят до откритието, че Слънцето се 
върти около оста си, че Венера има фази, по-
добни на лунните, че Млечният път всъщност 
не е мъгляво формирование, а се състои от 
милиони отделни звезди. Част от тези проме-
нящи научния мироглед констатации са на-
правени посредством телескоп, който през 
1609 г.  Галилей сам построява. Негово творе-
ние е и първият микроскоп  - през 1614 г. той го 
създава, размествайки лещите на телеско-
пичната си система. Сред изобретенията на 
учения е и първият термометър. 
   
   Галилей е „виновникът“ в науката да навлезе 
и да се използва основно експерименталният 
метод. Чрез него той доказва, например, че не 
е вярно, че по-тежките предмети падат 
по-бързо от по-леките - грешка на Аристо-
тел, която векове наред никой не е посмял 
дори и да се опита да поправи, осланяйки се на 
авторитета на древногръцкия учен.

Галилей и инквизицията
  1632 е годината, в която излиза значимият 
труд на Галилей „Диалог за двете най-главни 
системи на света“, в който той защитава 
идеята за хелиоцентричната система на 
Коперник. Заради това свое твърдение учени-
ят е изправен пред съда на Светата инквизи-
ция и осъден да се отрече публично, на колене, 
от твърденията си, че Слънцето „е център на 
света“. 
  
Дори и заключен във вилата си Арчетри край 
Флоренция, без право да общува, Галилей не се 
пречупва и в труда си „Беседите“ пише след-
ното: „Природата, господине мой, се надсмива 
над решенията на князе, императори и монар-
си, и тя не би изменила, по тяхно желание, ни 
на йота своите закони“.
  В крайна сметка, няколко столетия по-късно, 
в края на XX-ти век, папа Йоан Павел II призна-
ва, че осъждането на Галилео Галилей като 
еретик е една от най-големите грешки на ка-
толическата църква. 

Галилей и митовете
   Вековете, които ни делят от Галилей, са 
вече почти четири. Логично е през тези годи-
ни, наред с достоверните исторически факти, 
да се родят и много митове за личността и 
дейността на учения. Част от тях са доста-

тъчно забавни, за да бъдат поставени до 
този за ябълката, паднала на главата на Ню-
тон.
  
   Първият, на който ще се спра, се отнася до 
причините, поради които Галилео напуска уни-
верситета в Пиза като студент. Скучната 
версия на историята е, че се налага да прекъс-
не образованието си по финансови причини. 
По-интересният вариант обаче гласи, че Га-
лилей си тръгва, защото схоластичните лек-
ции не са по вкуса му.
  
Несъмнено един от най-забавните митове за 
Галилей се отнася до начина, по който той 
разбира грешката на Аристотел и установя-
ва, че леките и тежките предмети падат с 
една и съща скорост, ако не се смята триене-
то на въздуха. Легендите гласят, че той пра-
ви това откритие, хвърляйки предмети от 
наклонената кула в родната си Пиза.
   
Всъщност, всяко от откритията на Галилео 
е свързано със забавна история. Тази, която 
се отнася до откритието му за периода на 
люлеене на математическото махало, е свър-
зана с предполагаемото му наблюдение над 
лампа, окачена на тавана на дълга верига и из-
ложена на силно течение. А как, според сведе-
нията, Галилей се опитва да разбере нещо по-
вече за разпространението на светлината? 
С помощта на още един човек, два хълма, на 
чиито върхове да се качат, и фенери с капаци.

Галилей днес
   Все пак ученият от средновековието и него-
вият принос заслужават признание и днес. Не-
говото име носи летището в родната му 
Пиза, както и много други обекти по света и у 
нас, включително и улица в София. Ако пък ис-
кате лично да му отдадете почит, не пропус-
кайте да посетите гробницата му в базилика-
та „Санта Кроче“, когато имате път към 
Флоренция.
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Д-р Бобадова, като нача-
ло, кога и как решихте, че 
ще се занимавате с вете-
ринарна медицина?
  Много отдавна, преди около 
300 години, когато бях дете. Не-
прекъснато мъкнех всякаква 
флора и фауна у нас, за да я леку-
ваме и спасяваме. Капката, коя-
то преля, беше умрялата преди 
... доста време мишка, на която 
съм се натъкнала при игра в квар-
тала. Майка ми не хареса това. 

очакванията Ви за рабо-
татa доколко се припо-
криха с реалността?
Слава на Бога, не съм имала ро-
мантични очаквания. Сега обаче 
го има този проблем. Отрасна 
поколението на Енимал Планет 
(Animal Planet) и там всичко е 
шоу, драма и романтика. А не е 
така. Трудно е, ангажиращо, из-
тощително. Често е много 
тъжно. Но си струва. Наистина. 

Д-р Мила Бобадова 
е ветеринарен лекар, 
управител на клиника 
и активна блогърка, 
позната под името
„Козата Ани“. 

Знаете ли като статистика колко ветеринари 
има в България и какъв е процентът на
реализция сред завършилите? Какво според Вас 
може да се промени и подобри в тази насока?
Много са. Не знам колко, но са доста. Има два университе-
та в България, в които всяка година се дипломират нови 
лекари. Ние имаме няколко стажанти, прекрасни млади 
хора. Умни, работливи, с хъс за работа и жадни за позна-
ния. Възхитителни млади хора, които ме връщат към вре-
мето, когато и аз се вълнувах при първата си ехография 
или уретростомия. Разбира се, дипломират се и хора, кои-
то сякаш не са успели да разберат защо учат ветеринар-
на медицина. А да кажете, че е лесно – не е. Разбира се, има 
и много фармацевтични фирми, които предлагат реализа-
ция също. Всъщност има как и къде да се реализират за-
вършилите. Но наистина всичко зависи от човека. Кате-
горично трябва да се подобри взаимодействието между 
университетите и практиката. На този етап някак всич-
ки се дърпат. Бизнесът търси, ама не особено активно. 
Университетите се държат малко като ощипани госпо-
жици. А нерядко младите хора не искат да се разделят с 
веселата част на обучението си и оставят кариерата 
някак на заден план.  Затова ми се иска всички страни да 
стъпят здраво в XXI-ви век и да започнат заедно работа. 
Защото има наистина изумителни млади хора, които са 
бъдещето ни. 

интервю на Борислав Борисов

д-р мила Бобадова

ПроФесиЯ ветеринар



Какво бихте посъветвали младите 
хора – защо да станат ветеринари? 
Достатъчна ли е любовта към жи-
вотните да ги подтикне към тази 
специалност?
Любовта не е достатъчна, но е задължител-
на. Трябва да знаят младите хора едно – лич-
ният живот отива много на заден план. Това 
е жертва, която не всеки може да даде. Ако 
просто се разчита на любовта към животни-
те, най-добре да се захванете с друго. Само 
тя няма да ви стигне. Понякога ще трябва да 
взимате тежки решения. А понякога дори ще 
трябва да се борите с импулсите да гушнете 
някое животно. Имаме клиенти, които бяха 
възмутени, че „ни е гнус от тяхното живот-
но“. Истината е, че пациентите бяха с много 
тежко инфекциозно заболяване и работата 
на персонала е да не допуска разпростране-
ние на болестта, защото ние сме сериозен 
фактор в този процес. 

Какви животни лекувате най-вече и 
от какво?
Домашни любимци основно. Кучета, котки, 
зайчета. От няколко години имаме щастието 
да работим и с Фондация „Дивите животни“, 
която спасява изумителното разнообразие 
от животни на територията на София и не 
само – всякакви птички, зайчета, таралежи, 
дори змии. 

една от големите Ви борби е срещу 
жестокостта към животните. 
Защо се стига до тази агресия? Дали 
проблемът е само у нас или е глоба-
лен и как да се справим?
О, това е глобален проблем. Агресията се 
провокира. И твърдо съм убедена, че е нещо, 
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д-р мила Бобадова

ПроФесиЯ ветеринар

което се възпитава или не се контролира в 
детството. Насилниците са хора с дефици-
ти и копчето, което отключва агресията, е 
индивидуално. Не зависи от социална про-
слойка или месторождение, раса или пол. 

Имате клиника. Какви са предим-
ствата и недостатъците пред 
това да имате не кабинет, а цяла 
клиника?
Предимствата са работата в екип, разви-
тието, предизвикателствата. В кабинет за 
хора като мен няма място :) Някои му викат 
„амбиция“. За мен е жажда за познание, разви-
тие, самоусъвършенстване. Което си е баш 
амбиция, но гарнирана с много любов :)

През 2011-та година станахте „Чо-
век на годината“. С какво един ве-
теринарен лекар успя да стигне до 
такава титла?
С подкрепата на хората, които повярваха на 
посланието на кампанията ни, а именно, че 
насилието над животни трябва да бъде 
престъпление. Зад тази кампания седи много 
труд, умора, вяра и любовта на хората, с 
които съм заобиколена. И успяхме. 

Какво трябва да знаят младите за 
ветеринарната медицина преди да 
решат да се захванат с нея?
Че когато работят, трябва да зарежат его-
то си. Тук е заложен нечий живот. Живот на 
същество, което е център на нечия вселена. 

Като финал, отправете обръщение 
към бъдещите млади ветеринари.
Работете с любов, не спирайте да се разви-
вате и влагайте всичко от себе си. И макар 
да има моменти, в които ще си кажете „Край, 
повече не мога!“, утрото ще ви даде нови 
сили и ще се гмурнете отново в тази истин-
ска страст – ветеринарната медицина. 



58 звезден час

Алекс и Влади са близначки и дует от 2013 г., когато звездата 
им изгрява в телевизионното музикално реалити X-Factor. През 
2014 г. подписват музикален договор с „Монте мюзик“, а техен му-
зикален продуцент е Графа. Дебютната им песен се казва „Двой-
на игра“. През 2015 г. се разделят с музикалното семейство на 
Графа. От тогава насам са независими артисти и работят над 
авторски песни, като последната - „Уж говорим“, става реалност 
през декември 2016 г. 

 интервю на Борислав Борисов

алекс и влади: 
не ви трЯбват Пари, 
за да имате мечти, 
а мечти, за да имате 
Пари!
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Здравейте, момичета. 
Като начало, как ви раз-
личават хората?
  влади: Алекс има бенка на 
дясната буза. 
  алекс: Вярно е! 

Говори се, че близнаци-
те имат по-специфична 
свързаност. 
Усещате ли се? 
  алекс: Имаме много силна 
връзка двете. Постоянно си 
предаваме настроения и емо-
ции. Ако едната е щастлива, и 
другата е щастлива. Ако една-
та е тъжна, и другата става 
тъжна. 
  влади: Да, четем си и мисли-
те. Можем да си говорим само 
с очи (смее се). Звучи страхо-
вито, но всички близнаци мо-
гат да го потвърдят.

Какви деца бяхте като 
малки? обличахте ли се 
еднакво? 
  влади: С Алекс бяхме малки, 
къдрави и пухкави близначки! 
  алекс: Мама ни обличаше ви-
наги еднакво и много сладко! 
Никога не скучаехме, защото 
си бяхме двечките и си играех-
ме винаги. Аз обичах Барбита, 
а Влади от малка обича музи-
калните инстументи. За Коле-
да получавах Барби, къща на 
Барби, мотор на Барби и т.н... 
Влади имаше пиано, китара, 
микрофон. С Една дума: Влади 
първа откри любовта към му-
зиката (смее се).

Кога започнахте да пее-
те? Спомняте ли си пър-
вата ви музикална 
изява?
  алекс: Откакто се помня 
пеем. Първата ни музикална 
изява беше на първия ни уче-
бен ден в 1-ви клас на откри-
ването на учебната година в 
35 СОУ. 
  влади: А аз няма да забравя 
този момент, когато осъзнах-
ме, че можем да пеем. Бяхме 
5-годишни и гледахме послед-
ния епизод на великия сапунен 
сериал „Росалинда“... И тогава 
запях „Росалинда, Аямооор, 
Аямор, Аямор...“(смях) и казах: 
„Алекс, аз мога да пея. Изпей го 
и ти!“ Тя го изпя също и бяхме 
много щастливи.

Как се разбирате коя 
какво да изпее? 
Вашите гласове близки 
ли са по звучене или се 
различават?
  алекс: Гласовете ни си прили-
чат, но и се различават. До-
пълваме се постоянно и в 
това ни е силата. 
  влади: Алекс има един такъв... 
пясъчен глас, а моят е кади-
фен. Разпределяме си песните 
много лесно. Някои песни пове-
че обича Алекс, а други аз. Усе-
щаме се и всичко се получава 
супер естествено, но това не 
е достатъчно, за да сме пер-
фектни. Всеки ден репетира-
ме. 

Вашата популярност 
дойде от X-factor. Какво 
си спомняте от самото 
предаване? Кой беше 
най-незабравимият 
момент?
алекс: Най-незабравимият мо-
мент беше на самия кастинг 
пред журито, когато ни каза-
ха: „Имате четири „Да“ и про-
дължавате напред в предава-
нето!“
влади: Да, това беше нашият 
момент и началото на нашата 
кариера! Незабравим момент е 
наистина! Участието ни в 
Х-фактор бе голям трамплин 
да ни забележат много хора и 
да работим с професионали-
сти. 

След X-factor бяхте в му-
зикалната компания на 
Графа. Какво е да рабо-
тите с него?
  алекс: „Монте мюзик“ са про-
фесионалисти. Когато рабо-
тиш с тях и ти ставаш та-
къв. Харесвам Графа от малка 
и сбъднах детска мечта, дока-
то работихме с него! 
  влади: Радвам се, че имахме 
късмета да работим с всички 
от „Монте мюзик“. Графа е 
страхотен професионалист. 

много млади хора искат 
да се занимават с музи-
ка. Какво бихте ги посъ-
ветвали? лесен или тру-
ден е българският 
пазар?
  алекс: Когато искаш наисти-
на силно нещо, работи за него 

и не се отказвай, макар по 
пътя да има много труднос-
ти! Все още учим рецептата, 
но със сигурност след „Уж го-
ворим“ (новата им песен) вече 
знам, че няма невъзможни 
неща!
  влади: Пуснете на воля въоб-
ражението си! Мечтайте! Ви-
зуализирайте всичко в глава-
та си и когато това се случи, 
вие ще срещнете правилните 
хора, ще ви се случат правил-
ните неща, които ще ви надъ-
хат да сбъдвате мечтите с 
МНОГО работа и вяра! Няма 
невъзможни неща, наистина. 
Вярвайте и бъдете постоян-
ни в мечтите си! Не ви тряб-
ват пари, за да имате мечти, 
а мечти, за да имате пари! 

Имате ли наблюдения 
върху музикалното об-
разование в България - 
на какво ниво е? 
  алекс: Имам наблюдения от 
Нов български университет, 
където аз и Влади сме с про-
фил „Музика“ и учим поп и джаз 
пеене при Етиен Леви. НБУ има 
много добра база и преподава-
тели. Доволна и щастлива 
съм, че уча висшето си обра-
зование там и то с такъв пре-
красен музикален педагог. 
  влади: Това, което виждам 
около мен, е че младите хора 
са надъхани, работливи и та-
лантливи. Базата ни в Нов 
български университет е чу-
десна и ти дава възможност 
да работиш с точните хора и 
да се чувстваш комфортно. 
Би било яко, ако всеки универ-
ситет в България дава такъв 
уют, оборудване и усмихнати 
хора! 

Завършете интервюто 
с любима ваша мисъл или 
любим цитат от песен.
  алекс: „Очите ти ме гледат, 
както твоите очи, а ние два-
мата с тебе отново сме сами 
и мълчим и мълчим...“ (песента 
е „Уж говорим“).
  влади: „Уж говорим, а всъщ-
ност си мълчим...“ Не си мълче-
те, говорете, бъдете доста-
тъчно смели да казвате 
истината! Само така ще жи-
веете истински и свободни!
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стиПендии за бакалаври в 
онтарио, канада

краен срок:
15 март 2017 г.

размер на стипендията: 
140 000 канадски долара 
(приблизително 100 000 евро)

описание:
Университетът на Йорк е второто най-голямо 
висше училище в канадската провинция Онта-
рио. В момента той обучава около 53 000 хиляди 
студенти от десетки държави. Подобно на са-
мата Канада, университетът в Йорк е мозайка 
от различни етноси и култури, което само по 
себе си спомага за развитието на студентите 
като личности. Висшето училище предлага 
стипендии, които покриват семестриалните 
такси за висше образование.

изисквания:
• Диплома за завършено средно образование
• Висок общ успех от обучението
• Отлично владеене на английски език
• За някои програми може да има допълнителни 
изисквания.

стипендия:
Стипендията е в размер на 140 000 канадски до-
лара (приблизително равно на 100 000 евро). 
Това покрива семестриалните такси в размер 
на 35 000 канадски долара годишно (около 25 000 
евро) за период от 4 години на обучение в бака-
лавърска степен.

как се кандидатства:
Първо - трябва да изтеглите апликационна фор-
ма от този адрес: 
secure.students.yorku.ca/international-scholarship-
application
Попълнете я внимателно! Не е нужно да сте по-
лучили предложение за обучение във висшето 
училище преди да участвате в класирането за 
стипендиите. Крайният срок за подаване на за-
явленията е 15 март 2017 г. Ако отговаряте на 
изискванията за стипендията ще получите 
имейл и писмо, което ще ви посочи точния раз-
мер на стипендията, който е присъден. 

за повече информация:
futurestudents.yorku.ca

стиПендии за обучение в 
ШанхайскиЯ университет

краен срок:
15 април 2017 г.

размер на стипендията:
Покритие на част от семестриалните такси, 
настаняването, ежемесечни разходи и здравна 
застраховка.

описание:
Шанхайският университет е едно от най-прес-
тижните висши училища в Китайската народна 
република. Разположен във финансовата и ико-
номическа столица на Китай, той е врата към 
огромния пазар на Поднебесната империя. В мо-
мента се предлагат стипендии за канди-
дат-студенти, от които могат да се възполз-
ват и завършващите в български средни 
училища.

изисквания:
•  Да не сте китайски гражданин
•  Да не следвате в друг китайски университет
•  Да сте завършил средно образование
•  Да сте на възраст под 25 години
• Да проявявате интерес към Китай, неговата  
култура и образователните възможности.

стипендия:
Пълната стипендия включва: отстъпка от се-
местриалните такси; пълно покритие на нае-
ма за общежитие; 150 долара месечно за теку-
щи разходи и безплатна здравна застраховка 
по специална схема за международни студенти 
в Китай. 

как се кандидатства:
За да кандидатствате, трябва да попълните 
стандартизирана апликационна форма. Може да 
я откриете на сайта на университета (По-долу 
сме го изписали). Трябва да изпратите и следния 
списък с документи: паспортна снимка; копие на 
паспорта; диплома за завършено образование; 
две препоръки (написани на английски или ки-
тайски). Документи за извънкласни занимания и 
награди са предимство. 

за повече информация:
www.apply.shu.edu.cn
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стиПендии за магистратури 
на ALLiAnz в германиЯ

краен срок:
31 март 2017 г.

размер на стипендията:
Три пълни стипендии в размер на 25 000 евро, 
плюс допълнително финансиране за разходи за 
живот. 

описание:
ESMT Berlin предлага три пълни и четири час-
тични стипендии за международни студенти. 
Тези стипендии са предвидени за младежи, кои-
то искат да се запишат в магистърска програ-
ма по мениджмънт. Програмите са разработе-
ни специално за международни студенти и 
използват интердисциплинарен и практически 
ориентиран подход. ESMT Berlin е частен уни-
верситет в германската столица, който под-
държа контакти с компании и други висши учи-
лища в страната.

изисквания:
• Кандидати с опит в сферите на високите 
технологии, финансите, международните от-
ношения, икономиката и математиката ще се 
ползват с предимство 
• Добри математически умения
• Не повече от 18 месеца трудов стаж
• Да владеете английски език. Немският е пре-
димство. 

стипендия:
Три пълни стипендии от 25 000 евро и четири 
частични от 10 000 евро всяка. 

кандидатстване:
Трябва да предадете диплома за бакалавърска 
степен (или академична справка, ако ви пред-
стои завършване.) След това попълвате на 
стандартен формуляр за кандидатстване. 
Обърнете внимание, че част от него е и писане-
то на есе. Ще ви трябва и препоръка от ваш 
преподавател. На финала ще се проведе инди-
видуално интервю с представител на висше-
то училище. 

за повече информация:
www.esmt.org

стиПендии за кандидат-магистри в 
обединените арабски емирства

краен срок:
31 май 2017 г. 

размер на стипендията:
Пълно покриване на семестриалните такси.

описание:
Института за наука и технологии Масдар е едно 
от първите висши училища в света, които изу-
чават устойчивото развитие. Целта на инсти-
тута е да се превърне в световно признат из-
следователски и научен център, с фокус върху 
енергетиката и устойчивото развитие.

изисквания: 
• Сходна бакалавърска степен - енергетика, ин-
женерни науки и подобни
• Минимален успех на изпита GRE - 155 (700 по 
старата скала)
• Минимален успех на  TOEFL - 91 (iBT) или IELTS с 
успех 6.5
• 3 препоръки
• Мотивационно писмо.

стипендия:
Сто процента от семестриалните такси ще 
бъдат покрити от стипендията. Освен това 
студентите ще получат безплатно: всички не-
обходими учебници, лаптоп, място в общежити-
ето на Института Масдар, допълнителна ме-
сечна стипендия и здравна застраховка. Ще ви 
бъдат възстановени и таксите за изпитите 
GRE и TOEFL. 

кандидатстване:
Като начало - изтеглете си стандартизирания 
формуляр за кандидатстване от сайта на Ин-
ститута. След това трябва да предадете след-
ните документи, сканирани в PDF формат: копие 
от бакалавърската диплома, мотивационно пис-
мо, автобиография (посочете и научни публика-
ции, ако имате такива); копие от езиковите ви 
сертификати. Предайте имейл адресите на пре-
подавателите, които са ви препоръчали, в слу-
чай, че Институтът иска да се свърже с тях. 

за повече информация: 
www.masdar-institute-ascend.symplicity.com

стипендии



в 
началото на всяка календарна година двете най-прес-
тижни филмови гилдии, Асоциацията на чуждес-
транната преса в Холивуд и Академията на филмо-
вите изкуства и науки, раздават своите кино 
награди, познати респективно като Златните гло-

буси (или Глобусите) и Оскарите.
   Още от край време различията при Глобусите и Оскарите по 
отношение на подход, стил и разбирания са очевидни. И добре 
че е така. Това е контраст, от който кино индустрията опре-
делено има нужда, а и който предизвиква дебати между фено-
вете.  Докато наградите на чуждестранната преса в Холивуд 
са доста по-демократични, като не пренебрегват по-масови-
те и мейнстрийм продукции и дават шанс на някои от по-ко-
мерсиалните актьори, то тези на Академията са далеч по-кон-
сервативни и съответно предвидими. Да не кажем 
пристрастни. Изненади при тях обикновено няма или ако има, 
то те са малобройни. 
    По отношение на обявяване на номинациите и съответно на 
награждаването, Глобусите винаги са предхождали Оскарите.  
Дали е защото искат да им дадат урок по анти-традиционали-
зъм и да ги пречупят? Надали. А дори и това да им е скритата 
цел, едва ли ще успеят. От Академията са старомодни до мо-
зъка на костите си.
    За последните церемонии Глобусите обявиха номинациите си 
на 12 декември 2016-а, а Оскарите на 24 януари настоящата годи-
на. И докато първите вече успяха да ги раздадат още в самото 
начало на 2017 г., то на вторите това предстои да се случи по-
следната неделя на февруари. Поради тази причина съпоставка-
та между двете гилдии ще бъде предимно на база номинации, 
което е предостатъчно да се анализират съвпаденията, пара-
доксите, изненадите и издънките им. А ето ги и тях:

наградитЕ на 
чУждЕстранната прЕса 
в холивУд са доста 
по-дЕмократични

оскарите 
глобусите
2017
или консерватизмът срещу либерализма 
в кино наградите

vs.

 материал на Георги  Беремов
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Съвпаденията
Безспорен фаворит е пъстрият мюзикъл “La La 
Land”, който по един охотен начин възхвалява 
пеенето, танцуването, актьорството и пър-
формънса като цяло. Вероятно на това се дъл-
жи и успехът му сред гилдиите, които принцип-
но котират подобни продукци. Сетихте се за 
„Артистът“, нали? С цели 14 номинации за Ос-
кар, включително за най-добър филм, с което 
изравни рекорда на „Титаник“ и „Всичко за Ив“ и 
7 такива за Златен глобус, от които спечели 
всички до една, хитът на Деймиън Чазел спо-
койно може да бъде определен за „Филма на го-
дината“. Или поне според  кинокритиците. 
Другият отличник е „Лунна светлина“, който 
всъщност малцина биха оценили достойно. И 
може би има защо. Номиниран за 8 Оскара, както 
и за 6 Глобуса, от които спечели един-един-
ствен, но пък съществен, тази история за се-
беоткриването е, ако не най-добрият филм на 
годината, то поне най-добрата драма. Отново 
според критиците.
Останалите отличени с най-много номинации 
са „Манчестър край морето“, „Първи контакт“, 
„Лъв“ и не на последно място „Възражение по 
съвест“, който се счита за силното завръщане 
на Мел Гибсън като режисьор. И с право. Всички 
те са с 3 или повече номинации за Оскар и Зла-
тен глобус.

Парадоксите
Разбира се, има и такива.  Докато Аарън Тей-
лър-Джонсън взе Златен глобус за най-добра 
поддържаща мъжка роля, то същият не бе но-
миниран за Оскар в тази категория. Той бе до-
стойно „замесетен“ в нея от колегата си Май-
къл Шенън, с когото си партнират в „Хищници 
в мрака“.
Същият филм бе номиниран и за най-добър сце-
нарий, а създателят му, дизайнерът Том Форд, 
за най-добър режисьор от Асоциацията на чуж-
дестранната преса в Холивуд. Оскарите, обаче, 
не го отличиха в нито една от изброените ка-
тегории, нито пък за кинематография, където 
определено имаше място.
Френският „Ел“ спечели Глобус за най-добър 
чуждоезичен филм. Академията от своя страна 
не му даде шанс, като изобщо не го номинира.

Изненадите
Никоя от двете гилдии не номинира Мартин 
Скорсезе за най-добър режисьор, нито пък него-
вият „Мълчание“ за най-добър филм. Защото ка-
риерата му залязва или просто конкуренцията 
става по-сериозна? Въпрос, за чийто отговор е 
все още рано.
Кейси Афлек стана най-добър драматичен ак-
тьор на тазгодишните Глобуси. Дали това е за-
служено, предвид конкуренцията  в тази кате-
гория, е по-скоро спорно.
Аарън Тейлър-Джонсън отмъкна под носа Гло-
буса за най-добър актьор (за „Хищници в мрака“) 
на чернокожия Махершала Али, когото всички 
сочеха за фаворит. Последният поне може да се 

или консерватизмът срещу либерализма 
в кино наградите



надява на Оскар. Или и там ще 
бъде победен? 
Изненада или не, френската ак-
триса-ветеран Изабел Юпер 
спечели Златен глобус за 
най-добра женска роля. Същата 
бе номинирана и за Оскар в тази 
категория за „Ел“. Малко поза-
късняло признание, но все пак 
признание.
Чернокожата Тараджи П. Хен-
сън незаслужено не беше сред 
номинираните за главна женска 
роля за силната си игра в „Скри-
ти числа“, нито при Глобусите, 
нито при Оскарите. Е, поне 
тази година не можем да гово-
рим за расизъм при последните, 
тъй като има немалко цветно-
кожи измежду номинираните и 
хаштагът  #OscarsSoWhite няма 
да е актуален в Туитър.
Комерсиалният фантастичен 
романс „Пасажери“ e с общо 2 
номинации за Оскар, макар и в 
технически категории, а „Мъл-
чание“ на Скорсезе само с една. 
Изненада!

Издънките
Започваме с най-голямата. Ака-
демията не номинира Ейми 
Адамс за невероятно емоцио-
налната ú роля в „Първи кон-
такт“, нито пък за не по-лоша-
та ú такава в „Хищници в мрака“! 
Факт, от който кино феновете 
останаха потресени. Вместо 
това, те решиха за пореден 
път да поласкаят Мерил 
Стрийп. 
Чуждестранната преса в Хо-
ливуд  доказа своята широ-

коскроеност, номинирайки Райън 
Рейнълдс за мрачно-забавното 
му превъплащение в антигероя 
Дедпул, както и самият „Дедпул“ 
за „Най-добър филм, мюзикъл или 
комедия“. Аплодисменти! За жа-
лост, хитът на Марвъл бе то-
тално посечен от „академици-
те“, оставайки без нито една 
номинация. И феновете гръмаха 
в мрежата...
 „Търсенето на Дори“ може да не 
е изцяло на нивото на пред-
шественика си „Търсенето на 
Немо“, но определено заслужава 
място сред номинираните ани-
мационни филми и не само защо-
то е на Пиксар. За съжаление, и 
двете гилдии решиха, че това 
очароватлено филмче място 
там няма.
 „Първи контакт“ липсва в ка-
тегорията за специални ефек-
ти при Оскарите. На това му се 
казва сериозно недоглеждане. 
Или по-скоро недовиждане.
„Уайнър“ бе посрещнат радуш-
но и от критиката, и от ауди-
торията. Не и от Академията 
– те не го номинираха за „Най-до-
бър документален филм“.
Оригиналната песен „Drive It Like 
You Stole It” от филма „Улица на 
песните“ бе едно от най-ориги-
налните и веселяшки музикални 
творения в киното през 2016 г. 
Песента не намери място из но-
минираните за Оскар.
Официалната церемония по 
връчването на 89-тите награ-
ди Оскар ще се състои на 26 
февруари 2017 г., в Долби Тиа-
тър, Холивуд, Калифорния.

за жалост, хитът на марвъл 
бЕ тотално посЕчЕн от 

"
акадЕмицитЕ", оставайки 

бЕз нито Една номинация
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